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Първият брой за 2015 го-
дина започва с поглед 
назад към миналото. Но 
не, за да правим равно-
сметка на отминалата 
2014 година, а с цел да 
видим какви са възмож-

ностите за обучение по специалност 
„История“. Безспорно интересна нау-
ка, но дали има достатъчно добри 
перспективи за кариерна реализация? 
Какви неща се учат в България и какви 
в чужбина? Това са само част  от въ-
просите, на които ще потърсим отго-

вори в този брой. В тон с ис-
торическата тематика ще 
поговорим и за училищата 
отпреди Освобождението и 
ще ви представим създате-
ля на специалност Египто-
логия у нас.

За да не загубим съвсем 
връзка със съвременния за-
бързан свят, ще компенси-
раме с пари. Или по-точно -  
със специалност Финанси, 
която ги изучава. 

Казват, за добро или за 
лошо – че всичко е пари. Не 
знам дали е така, но работа 
за финансисти със сигур-
ност има. Ще разгледаме во-
дещите университети в на-
правление „Икономика и 
финанси“ в България, както 
и най-авторитетните вис- 
ши учебни заведения в чуж-

бина, като междувременно 
ще изясним какви качества 
трябва да притежава един 
добър финансист и какво 
трябва да научи в универси-
тета.

С други думи – този брой 
се очертава да бъде разно 
образен. Като започнем от 
историческите извори и 
стигнем до финансовите 
пазари, междувременно ми-
навайки през образование-
то в Швеция, Холандия, Ав-
стрия и Великобритания. На 
пръв поглед това може да 
изглежда „разхвърляно“, но 
когато говорим за образо-
вание в чужбина не можем да 
си позволим да изберем кон-
кретна специалност или 
конкретна държава без да 
направим по-широко проуч-
ване за условията в поне ня-
колко държави.

 
Йордан Карапенчев,  

редактор
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разказ на Кирил Недев 

Име: Кирил Недев 
Специалност: Master of Business Administration (MBA)  
Университет: London School of Commerce (LSC), The Associate 
College of Cardiff Metropolitan University
Държава: Великобритания 

„Лондон е Перфектното място 
за развитие на един  

мЛад човек”

Представете се с 
няколко думи на нашите 
читатели.

Казвам се Кирил Недев, на 
24 г. Роден съм и израснал 
във Варна, завършил съм Ко-
леж по туризъм     
(филиал на Варненския ико-
номически университет) със 
специалност Мениджмънт  
на хотели и ресторанти. 
През летните почивки се 
възползвах от програмите 
на американското правител-
ство за работен студент-
ски стаж в Америка (J1 visa), 
откъдето и развих идеята 
си за следване в чужбина. 
През по-ранните си години 
аз бях активен футболист в 
юношеските формации на 
Спартак Варна и Черно Море.

Как избрахте универси-
тета и програмата? 

Моята идея беше да дойда в 
Лондон и да търся добър уни-
верситет, в който да уча. Не 
съм се възползвал от услуги-
те на посреднически агенции, 
предпочетох да вляза в кон-

такт лично с университетите. След мое проучване набелязах 
няколко университета, но този, на който се спрях беше LSC – ак-
редитиран от Cardiff Metropolitan University, световно разпозна-
та институция, доказала се в академичния свят.

Специалността, която избрах, е Master of Business Administration 
– най-авторитетната в бизнес средите, разглеждаща детайлно 
маркетинга, финансите и човешките ресурси. След като прека-
рах няколко лета в Щатите и видях как работи маркетингът и 
рекламата, реших, че искам да се занимавам с това. Видях, че 
може да нямаш най-добрия продукт, но ако имаш най-добрата 

реклама и маркетинг стратегия, то продуктът ти може да е 
най-успешният на пазара. Това ме мотивира да следвам в някой 
от западните университети.

Как протече кандидатстването? Има ли някои осо-
бености, за които трябва да знаят хората?

Както споменах, не съм се възползвал от услугите на агенции. 
Това, което правех, беше да ходя лично до университетите, за 
да подавам документи – диплома от бакалавър, сертификат за 
език, мотивационно писмо и т.н. Следващата крачка беше 
вътрешно интервю. Трябва да се представиш, да кажеш какво 
знаеш за дадения университет, защо искаш да изучаваш съот-
ветната специалност, какви са възгледите ти за бъдещето. 

Професорите са с голям оПит и са 
ПреПодавали в едни от най-добрите 
университети в обединеното кралство



Няма от какво да се притеснявате. На всеки 
с добро владеене на език и добра подготовка 
от България мога да кажа: университетите 
са с отворени врати за вас.

Как протича учебният процес? Има 
ли разлики с този в България?

Като редовен студент имам няколко лек-
ции, които варират от 2 до 4 пъти седмично, 
групите са големи (между 150-200 човека), 
лекциите се провеждат в обширни аудито-
рии. Професорите имат дългогодишен опит 
и са преподавали в едни от най-добрите уни-
верситети в Обединеното кралство. Те ви-
наги остават след лекции и отговарят на 
допълнителните въпроси от студентите. 
Оценяването най-често е с assignments (по-
добни на курсовите работи в България) - 
това е работа вкъщи за разработване на 



проблем, който се базира на 
сериозно изследване (research), 
четене, ходене по библиотеки, 
интервюта. Това, за което 
трябва да внимаваме, е пла- 
гиатството и как да го избег-
нем. Един от моите професори 
казваше: „Каква е разликата 
между плагиатство и научно 
изследване? 

При плагиатството прочи-
таш един извор и го цитираш, а 
при доброто проучване прочи-
таш десет извора, комбини-
раш ги, цитираш, даваш свое 
мнение и курсовата работа e 
готова.“ Изводът е: Четете 
повече, за да сте успешни. Раз-
бира се, има и писмени изпити, 
есета и т.н, които приличат 
много на българската система.

Има ли добри възмож-
ности за прекарване на 
свободното време? Въ-
обще, как протича жи-
вотът в страната?

Посетил съм много места по 
света - Ню Йорк, Маями, Ва-
шингтон, Козумел (Мексико), 
Барселона, Единбург, Копенха-
ген, Париж, Флоренция, но мяс-
тото, което ме е впечатлило 
най-много досега, е Лондон. Той 
е космополитен и глобален 
град, хора, събрани от цял 
свят, перфектното място за 
развитие на млад човек. Човек 
може да прави каквото се 
сети, да посети културни за-

бележителности, музеи, кон-
церти, театри, да гледа най-
добрите футболни отбори на 
живо, да се социализира с меж-
дународни приятели, да разбе-
ре повече за света, за да обога-
ти себе си.

Няма как да не обърнем 
внимание и на финансо-
вата страна на образо-
ванието. Какви са семе-
стриалните такси и 
има ли някаква възмож-
ност за стипендии, сту-
дентски заеми и т.н.? 

Таксите на всички универси-
тети са различни. Някои са на 
семестри, други на година, а 
при трети има определена 
цена за цялата програма. В моя 
случай таксата е  5000 паунда 
за цялата магистърска про-
грама. Програмата е 1 година, а 
почивката между семестрите 
е 1 месец, затова и дипломира-
нето е толкова бързо. За съ-
жаление, от студентски заеми 
могат да се възползват само 
бакалаврите, магистрите, 
като мен, трябва сами да се 
спонсорират. За това пък го-
лямата конкуренция от коле-
жи и университети е довела 
до по-достъпни цени на магис-
тратурите.

И за финал, какви са пла-
новете ви за в бъдеще? 
Бихте ли се завърнали в 
България? 

Плановете ми са да се разви-
вам в Западна Европа и по-
точно в Лондон. След като  
започнах работа в маркетинг 
сферата, мисля, че съм на пра-
вилното място. Работя това, 
което уча и това ми помага да 
се развивам по-успешно. След-
ващата крачка, може би, е док-
торантура по маркетинг и 
изучаване на още един език. 
Все пак светът е голям и по-
вече езици са предимство. 

Още след първото ми излиза-
не в чужбина (бригадите в 
Америка) бях решил, че ще жи-
вея на Запад. Обичам страна-
та си и със сигурност искам да 
живея в нея един ден, но живо-
тът в Западния свят ми допа-
да повече. Тук конкуренцията е 
много голяма и ме мотивира да 
се развивам всеки ден.

изводът е: Четете 
ПовеЧе, за да 
сте усПешни

8 студентски живот8



9advertorial

От новата 2015/ 2016 учеб-
на година Американо-
английската академия в 
София стартира пара-
лелно обучение по бъл-

гарска и американска учебни про-
грами. Амбициозният проект се 
реализира съвместно с ЧСОУЧП 
„Абрахам Линкълн“ и е плод на уси-
лията на българо-американски екип 
от експерти в областта на образова-
нието. 

Учениците ще се обучават съглас-
но ДЪРЖАВНИТЕ ОБРАЗОВАТЕЛНИ 
ИЗИСКВАНИЯ НА МОН, като получа-
ват удостоверения за завършен 
клас съгласно българското законо-
дателство. Паралелно с това, те ще 
бъдат обучавани и съгласно АМЕРИ-
КАНСКИ ОБРАЗОВАТЕЛНИ СТАН-
ДАРТИ, чието спазване се съблюда-
ва от четири международни 
акредитационни агенции,  сертифи-
цирали дейността на Американо-ан-
глийската академия в България - 
Accreditation International, National 
Council for Private School 
Accreditation (NCPSA), The Alliance of 
Accreditors и Middle States 
Association – Commission on 
Elementary and Secondary Schools.

За всеки завършен клас и етап на 
обучение учениците на Американо-
английската академия ще получават 
ДВА ДОКУМЕНТА – удостоверение 
за завършен клас съгласно държав-
ните образователни изисквания в 
България и американски сертифи-
кат, заверен с апостил за САЩ. Ме-
тодиката на обучение е разработе-
на така, че да покрива в пълна степен 
и българските, и американските об-
разователни стандарти. 

Голяма част от занятията ще се 
провеждат изцяло на английски език, 
като множество предмети ще се пре-
подават от американски преподава-
тели. Занятията, които са част от аме-

риканската учебна програма, ще се 
провеждат в смесени интернацио-
нални класове с ДЕЦА ОТ РАЗЛИЧНИ 
НАЦИОНАЛНОСТИ.  В рамките на 
американската програма, учебният 
процес и неформалното общуване 
между учители и ученици ще проти-
чат изцяло на английски език.

 Уникалната образователна услуга 
е разработена със съдействието на 
СМЕСЕН ЕКИП ЕКСПЕРТИ ОТ САЩ И 
БЪЛГАРИЯ. Консултанти на Амери-
кано-английската академия са бъл-
гарски педагози с дългогодишен 
опит в системата за народна просве-
та – с награди от РИО за принос към 
столичното образование, носители 
на приза „Директор на годината“ на 
столично и национално ниво, авто-
ри на учебни програми. Образова-
телната услуга е разработена и със 
съдействието на специалисти от 
САЩ – членове на престижни амери-
кански акредитационни агенции, 
дългогодишни преподаватели. 

Разработената методика е инова-
тивна за българския образователен 
сектор и е предназначена да задо-
воли потребностите на ученици, 
чийто приоритет е ОТЛИЧНОТО 
ОВЛАДЯВАНЕ НА АНГЛИЙСКИ ЕЗИК 
и подготовката за продължаващо 
обучение в чужбина. Обучението в 
американската програма се про-
вежда единствено по утвърдените 
методики на McGraw-Hill и Нolt 
McDougal, като курсът по математи-
ка се базира на Saxon Math. 

От месец февруари Американо-ан-
глийската академия обявява прием 
на ученици за учебната 2015/ 2016 го-
дина. Учениците, които са записани 
до 31 март ползват и ПРЕФЕРЕНЦИ-
АЛНИ ТАКСИ за обучението си през 
новата учебна година. Всички заня-
тия ще се провеждат в новата сграда 
на Американо-английската акаде-
мия, която беше открита в района на 

АМЕРИКАНО-АНГЛИЙСКАТА АКАДЕМИЯ
СТАРТИРА ПАРАЛЕЛНО ОБУЧЕНИЕ ПО ДВЕ УЧЕБНИ 
ПРОГРАМИ – АМЕРИКАНСКА И БЪЛГАРСКА

Лозен от кмета на Столична община 
г-жа Йорданка Фандъкова. Сградата 
е носител на първа награда от Нацио-
нален конкурс „Сграда на годината“ 
2014, категория „Образование“.

Повече информация може да бъде 
получена на тел. 02/ 973 12 22 или на 
www.aeasofia.com.

ваЖни факти
 ■ Американо-английската 
академия е основана в Со-
фия през 1992 г., като едно 
от първите интернацио-
нални училища в България 

 ■ Обучава ученици от  
32 различни националности

 ■ Детска градина –  
3 до 6-годишни

 ■ Средно училище –  
I до XII клас

 ■ Интернационален препо-
давателски екип

 ■ Малки класове –  
до 20 ученика

 ■ Индивидуален подход и 
лично отношение към 
всеки ученик

 ■ Нова уникална училищна 
сграда в екологичен район.

Освен по смесената българо-аме-
риканска програма, училището пре-
доставя възможност български уче-
ници да се обучават и единствено по 
одобрените от МОН учебни плано-
ве. Учениците, записани единствено 
в българската програма, ще запла-
щат редуцирана такса – близка до 
тази на повечето частни училища в 
София. Занятията се провеждат в 
сградата на Американо-английската 
академия. 

ЧСОУЧП „Абрахам Линкълн“ е от-
крито със заповед № РД 14-
74/30.06.2010 на министъра на обра-
зованието, младежта и науката.
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материал на Йордан Карапенчев

средно  
образование 
във велиКобритания - престижни 
училища и спорни реформи

британският министър на 
образованието Майкъл 
Гоув разбуни духовете в 
традиционно консерва-
тивна Великобритания с 
решението на кабинета да 
въведе сериозни промени в 
системата за средно обра-
зование. Образователната 
реформа се е превърнала в 

национален спорт у нас и приемаме съвсем нор-
мално реформите на всеки следващ министър, 
но във Великобритания всяко нещо се слави със 
своите вековни традиции. 

По думите на министъра обаче, във Велико-
британия се вижда една своеобразна девалва-
ция на оценките. През последните години много 
голям брой ученици на Острова получаваха от-
лични оценки, зад които седи различно ниво на 
знания. От септември тази година, изпитната 
сесия през предпоследната година на средното 
образование ще бъде премахната и учениците 
ще полагат изпити само в края на втората си 
година - в 12 клас, като оценките от първата 
година няма да бъдат взимани предвид от уни-
верситетите. 

Притеснения  
в UCAS
Всеки, който планира да кандидатства за  

висше образование във Великобритания тряб-
ва да е чувал това име. UCAS (Universities and 
Colleges Admissions Service) e неправителствена 
организация, която отговаря за приема на сту-
денти в британските висши учебни заведения. 

От организацията традиционно са въвлечени 
във всички обществени дискусии на тема обра-
зование, които се провеждат в Обединеното 
кралство. Експертите на UCAS предупрежда-
ват, че някои ученици могат да се окажат още-
тени от объркващите реформи в изпитните 
сесии. От организацията смятат, че объркване-
то в графика и изискванията към учениците ще 
продължат поне до 2020 година и препоръчват 
реформата да бъде премислена отново.

Шефът на UCAS Мери Кърнок Кук обяснява 
притесненията си с проучване, проведено в око-
ло 500 средни училища в цяла Великобритания. 
Резултатите от него показват, че младите 



11средно образование

Колежът Сейнт Едмъндс е Номер 1 лятно езиково училище  
във Великобритания според El Gazette- януари 2014.

Колежът Сейнт Едмъндс е Номер 1 лятно езиково училище  
във Великобритания според El Gazette- януари 2014.

хора, които в момента са в 
училища и колежи на Острова, 
масово не са наясно с изисква-
нията за прием на отделните 
висши училища, нужните доку-
менти и сроковете, в които 
те трябва да се подадат. Съ-
юзът на учителите във Вели-
кобритания също критикува 
промените като прибързани и 
необмислени.

По-близо до 
InternAtIonAl 
BACCAlAUreAte
Обмисляната реформа в съ-

държанието и начина за външ-
но оценяване на образовател-
ната програма, фактически 
ще доближи английското 
средно образование до систе-
мата International Baccalaureate, 
поне по отношение на тези 
критерии. 

Самата програма IB е създа-
дена през 1968 г. в Женева, 
Швейцария, където и до днес е 
регистрирана като несто-
панска организация International 
Baccalaureate Organisation, 
www.ibo.org. Група талантли-
ви и напредничави учители от 
Международното училище в 
Женева, с помощта на няколко 
други международни органи-
зации, започват дипломната 
програма на IB. Първоначална-

та ú цел е да подготви за уни-
верситетско образование 
учениците, които сменят мес-
топребиваването си в раз-
лични държави.

какво ознаЧава това за 
родителите в българия
Докато обществото във 

Великобритания осмисля ка-
чеството на реформите, 
това е знак за родителите у 
нас, които изпращат децата 
си да учат в Англия.  Като на-
чало – това е сигнал, че сред-
ното образование в Англия не 
е лесно и че се търси зат-
върждаване на международ-
ния му престиж. 

От друга страна, доближа-
ването му до критериите на 
международни изпити и обра-
зователни програми като IB 
дава заявка за по-междунаро-
ден образ на британските 
училища. По-голямата съвмес-
тимост между двата учебни 
метода ще улесни и премест-
ването от една държава в 
друга. 

Родителите, които обмис-
лят да изпратят децата си 
във Великобритания, със си-
гурност са предвидили и въз-
можността за записване на 
висше образование на Остро-

ва. Констатациите на UCAS и 
учителския синдикат относ-
но непознаването на систе-
мата от страна на британ-
ските ученици не трябва да 
бъдат повод за притеснение. 

Практиката показва, че чуж-
дестранните студенти и уче-
ници често са по-добре запоз-
нати от местните, заради 
многото административни 
прегради, които трябва да 
преминат, преди да постъпят 
в училището. 

кои са водещите 
уЧилища във 
великобритания
Може би ще се изненадате, 

но във Великобритания някои 
от най-престижните учили-
ща са сегрегирани по пол. В 
България тази практика от-
давна не се прилага, но според 
британските експерти тя 
води до по-добри академични 
резултати. 

Едва ли е изненада, че първи-
те три места са окупирани 
от девически училища, Класи-
рането, което ще ви предста-
вим, е взето от образовател-
ния портал www.best-schools.
co.uk .
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класиране резултат Училище момчета/ 
момичета

такси за 
обучение*

такси за 
пансион*

1 99.02 North London Collegiate School - 
Edgeware Момичета 17,625

2 98.66 Wycombe Abbey School Момичета 25,935 34,575

3 98.06 James Allen's Girls' School Момичета N/A N/A

4 98.00 Westminster School
Момчета (+ 
общи кла-
сове)

25,368 33,792

5 97.58 St Paul's School - London Момчета 21,792 32,640

6 96.99 Godolphin & Latymer School - 
Hammersmith Момичета 18,180

7 96.85 King's College - Wimbledon
Момчета (+ 
общи кла-
сове)

19,455

8 96.50 City of London School for Girls Момичета 14,409

9 95.98 Guildford High School for Girls Момичета 15,168

10 95.56 Eton College Момчета 34,434

11 95.03 Lady Eleanor Holles School - 
Richmond Момичета 17,400

12 94.82 Haberdashers' Aske's School for 
Girls - Elstree Момичета 14,502

13 94.64 Tonbridge School Момчета 26,370 35,163

14 94.44 Haberdashers' Aske's Boys' School 
– Elstree Момчета 16,662

15 93.59 School of St Helen and St 
Katharine Момичета 13,530

16 92.95 Magdalen College School Момчета 15,420

17 92.27 Withington Girls School Момичета 10,800

18 92.08 Royal Grammar School - Guildford Момчета 15,300

19 91.92 Cheltenham Ladies' College Момичета 24,117 35,586

20 91.33 Perse Upper School - Cambridge Смесено 14,910

водещи уЧилища във великобритания

Източник: www.best- schools.co.uk
*цените са посочени в британски лири
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Британски университети 
приемат учениците на 
Гимназия Златарски зара-
ди отлични резултати на 
изпитите IGCSE и 

International Baccalaureate. Компю-
търни науки, бизнес и мениджмънт, 
международни отношения, право, 
политически науки, инженерни нау-
ки, икономика, счетоводство и фи-
нанси са сред най-желаните специ-
алности тази година от учениците на 
Международно училище Златар-
ски. Все по-голям е и интересът към 
университетски специалности със 
задължителен стаж, които позволя-
ват на студентите да добият профе-
сионален опит още докато завърш-
ват бакалавърската си степен.

Успешната реализация на учени-
ците се дължи на интензивната под-
готовка в училище по български и 
международни програми, успешно 
защитени IGCSE изпити още в 10 
клас, целенасочена подготовка за 
българските матури, доказани ре-
зултати и натрупан опит в обучение-
то по International Baccalaureate 
Diploma Programme и подходящ из-
бор на предмети и висши учебни за-
ведения. Ежегодните срещи на уче-
ниците с представители на 
британски и европейски универси-
тети в училището подпомагат про-
фесионалното им ориентиране и из-
бора на конкретни стъпки за прием 
в най-желаните университетски спе-
циалности. 

Международна гимназия „Проф. 
д-р Васил Златарски” е единствено-
то училище в България, което обу-
чава български и чуждестранни уче-
ници по международните програми 
Pre-IGCSE (8 клас), IGCSE (9 и 10 клас) 
и International Baccalaureate (11 и 12 
клас). Учебната програма интегрира 
международното образование към 

УчЕНИцИ НА МЕжДУНАРОДНА ГИМНАзИЯ зЛАТАРСКИ 
УЧАт В KING’S CollEGE loNDoN И WArWICK UNIvErSITy

българската образователна систе-
ма. Завършилите получават две ди-
пломи: българска за средно образо-
вание и международна IB. След като 
въведе International Baccalaureate 
през 2003 г., Гимназия Златарски от-
беляза най-високи резултати, пости-
гани от български ученици на меж-
дународните IB изпити. 

Приемните изпити в гимназията 
ще се проведат на 28 март и 25 ап-
рил 2015. Приемният изпит е съобра-
зен с материала, изучаван в 7 клас, и 
е с продължителност 3.5 астрономи-
чески часа. Гимназия Златарски 
дава възможност и на мотивирани 
ученици от училища в страната и 
чужбина да се обучават в престиж-
ната International Baccalaureate про-
грама след 10 клас. Кандидатите мо-
гат да се регистрират за изпит всеки 
вторник и четвъртък, от 14.00 до 
16.30 часа. 

За всички кандидати и техните ро-
дители училището организира дни 
на отворените врати на 18 февруа-
ри, 14 март и 15 април 2015. Ще бъдат 
разяснени особеностите на обуче-
нието в гимназията, предметите в 
IGCSE и IB Diploma Programme, из-
вънкласните програми, подготовка-
та за прием в световни университе-
ти, изискванията на училището към 
учениците и графикът на приемната 
процедура. Ученици и родители ще 
присъстват на кратки открити уро-
ци,  ще имат възможност да разго-
варят с настоящи ученици и препо-
даватели по различни предмети и 
да разгледат учебниците и учебните 
помагала, които се използват в Гим-
назия Златарски. Регистрацията за 
дните на отворените врати се из-
вършва онлайн на  
www.zlatarskischool.org. 

Все повече родители избират Гим-
назия Златарски за предуниверси-

тетска подготовка, вместо да изпра-
щат децата си в чужбина за същите 
квалификации. Причините - висока-
та резултатност, която отговаря на 
изискванията за най-труднодостъп-
ните специалности; организираната 
от училището подготовка за канди-
датстване в елитните британски 
университети; и фактът, че успоред-
но с международната диплома, уче-
ниците завършват и с българска ди-
плома на английска гимназия. 
таксите в училището са средно 4500 
евро на година, докато същото обу-
чение струва около 20 000 паунда в 
Англия, а в Швейцария таксите вари-
рат от 54 до 100 000 франка.

„Всеотдайният и неуморим екип 
от учители не просто преподават 
материала, но и се ангажират с до-
брите резултати на учениците – спо-
делят опита си и са готови да отде-
лят много енергия и време за 
добрата ни подготовка”, разказва 
Силвана Хайтова, която вече е сту-
дентка в Кралския колеж в Лондон, 
специалност Международни отно-
шения. „По време на обучението си 
в училище наблягах на математика-
та и физиката. Математиката беше 
на високо ниво, което се оказа от из-
ключително значение, когато кан-
дидатствах в университет. Успехът 
се крие в това да се отделя правил-
ното време за всеки един предмет, 
защото ако човек учи редовно и е 
концентриран, със сигурност ще по-
стигне много добри резултати”, спо-
деля Кирил Кръстев, който вече учи 
Инженерни науки и мениджмънт в 
Обединеното Кралство. 

София 1756 
бул. „Климент Охридски" 49
тел.: 02 974 36 66
info@zlatarskischool.org
www.zlatarskischool.org

Международна гимназия „Проф. д-р В. Златарски”
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За изпита
През 1962 година се провеж-

да конференция с участието 
на 30 държавни и частни обра-
зователни институции от 
Съединените щати, на която 
се обсъждат възможностите 
за прием на чуждестранни 
студенти в американските 
университети. Конференция-
та завършва с препоръка за 
създаване на стандартизиран 
изпит за проверка на знания-
та по английски език при кан-
дидатстване в американски 
висши училища. 

Това накратко е историята 
на един от най-популярните 
сертификатни изпити по ан-
глийски език -  Test of English as 
a Foreign Language, TOEFL. От 
създаването му до днес, на 
теста са се явили почти 30 
милиона души, което го на-
режда сред най-разпростра-
нените проверки на познания-
та по езика. Макар да е 
създаден в САЩ, днес се прие-
ма в цял свят, включително в 
някои от най-престижните 
европейски висши училища. 

Компоненти
четене (Reading) 

Състои се от  3-5 абзаца с 
академична насоченост. След-
ват около 12-14 въпроса към 
всеки абзац. Общата продъл-
жителност на този компо-

нент е около 80-100 минути. 
Тук се тества умението на 
кандидата да обобщава ос-
новна информация, детайли, 
идеи и лично отношение.

слушане (Listening) 
Включва 4-6 лекции и 5-6 въ-

проса към всяка. Продължи-
телността на всяка от лек-
циите е 3-5 минути. Пасажите 
включват два разговора меж-
ду студенти и четири акаде-
мични лекции или дискусии. 
Текстовете се слушат само 
веднъж, като по време на слу-
шането е разрешено водене-
то на бележки. Въпросите 
имат за цел да докажат уме-
нието за разбиране на основ-
ни идеи, важни детайли, връз-
ки между идеите, организация 
на информацията, цел на гово-
рещия и отношението му към 
текста. 

Говорене (Speaking) 
Този компонент се състои от 

6 задачи, с които кандидатите 
трябва да се справят в рамки-
те на  20 минути. Две задачи са 
независими, а 4 интегрирани. 
При първите две се отговаря 
на въпроси, свързани с изразя-
ване  на лични  мнения по позна-
ти теми. Оценява се умението 
за спонтанен разговор, без 
подготовка и предаване на  
идеите смислено и свързано.

Писане (Writing) 
Писмената част се състои 

от две  задачи с два  въпроса, 
а  времето, с което кандида-
тите разполагат, е около 55-
60 минути. Отново ще се сре-
щат с една интегрирана и 
една независима задача. Пър-
вата част съдържа текст за 
четене на академична тема-
тика (200-300 думи за 3 мину-
ти) и лекция или дискусия за 
слушане на същата тема (200-
300 думи за 2 минути). Канди-
датите трябва да обобщят 
информацията в писмен 
текст в рамките на 150-200 
думи. Втората независима за-
дача включва писане на есе 
(около 300 думи), което изра-
зява мнение, базирано на жи-
тейски опит и лични преживя-
вания.

Кога и къде се провежда 
в България

В България има общо осем 
града, където се провежда. 
Най-много обявени изпитни 
дати има във Варна, Пловдив, 
столицата София и – може би 
изненадващо – в Гоце Делчев. 
Всички дати, които са обяве-
ни към този момент на офици-
алната интернет страница 
на изпита - www.ets.org/toefl - 
са изброени малко по-долу. 
Правим уговорката, че списъ-
кът се обновява редовно и ще 

toefL  
изпит, признаван от  
над 9000 висши училища
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бъдат обявени дати за края на годината. Важно е да 
отбележим, че има възможност да се регистрирате за 
определена дата до 7 дни преди провеждането на изпи-
та, ако има свободни места в конкретния център. Ако 
записването се направи до 3 дни преди провеждането 
на изпита, се заплаща допълнителна такса от 35 щат-
ски долара за късна регистрация. По-кратки срокове не 
са възможни. 
 ■ благоевград: 28 февруари; 6 март; 
21 март; 27 март; 25 април

 ■ бургас: 28 февруари, 25 април
 ■ Гоце делчев: 28 февруари; 6 март; 7 март; 
21 март; 27 март; 10 април; 25 април

 ■ Пазарджик: 28 февруари; 7 март; 
21 март; 27 март; 25 април

 ■ Пловдив: 28 февруари; 6 март; 7 март; 21 
март; 27 март; 10 април; 25 април

 ■ софия: 28 февруари; 6 март; 7 март; 21 
март; 27 март; 10 април; 25 април 

 ■ варна: 28 февруари; 6 март; 7 март; 21 
март; 27 март; 10 април; 25 април 

 ■ велико търново: 7 март;  25 април

Регистрация и такси
Таксите са в размер на 215 долара за всички изпити, ко-

ито ще се провеждат през 2015 година. Трябва да преми-
нете през следните стъпки, за да се регистрирате за 
изпита: 
 ■ Регистрация на страницата на TOEFL www.ets.org и да 
създадете свой профил.

 ■ Посочете две дати за тестване като първо и второ 
желание.

 ■ Внесете такса за изпит TOEFL. Плащането става само 
онлайн с кредитна/дебитна карта или Paypal. Възможно 
е плащане в брой в изпитния център, ако използвате ус-
лугите им за регистрация.

Резултати и валидност
Тестът се оценява по скала от 0 до 120 точки. Всеки 

от четирите компонента носи по максимум 30 точки, 
като резултатите впоследствие се събират. Вашата 
оценка ще бъде публикувана онлайн в рамките на две 
седмици след датата на изпитването. Резултатите се 
изпращат директно към университетите, които сте 
избрали, когато сте се регистрирали за теста TOEFL. 
Можете да поръчате и допълнителни доклади за оцен-
ката, за да разберете повече за представянето си.

Много важно е да подчертаем, че ТОЕFL е с ограничен 
срок на валидност -  само 2 години.

Къде се признава
TOEFL е сред най-широко разпространените тестове 

по целия свят. Към момента около 9000 висши училища 
и колежи в над 130 държави признават резултатите от 
този тест. Към тях трябва да добавим множеството 
държавни агенции и институции в англоезичния свят, 
които изискват някакъв документ за владеене на чужд 
език. Този тест ще ви бъде необходим при кандидат-
стване за работна или учебна виза за Съединените 
щати. Лекарите, които желаят да се реализират в дър-
жава, където се говори на английски език, също често 
трябва да положат подобен изпит. И не на последно 
място по важност – тестът отваря врати и при кан-
дидатстване за работа в международни компании.
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тези от вас, които в момента кандидатстват 
или им предстои да кандидатстват във Вели-
кобритания, е добре да бъдат запознати с ос-
новните етапи на процедурата, а също така и 
с някои въпроси от съществено значение, съ-

пътстващи процеса. Кандидатстването за бакалавър-
ски програми става онлайн през централизираната 
система UCAS (Universities and Colleges Admissions 
Service), която дава възможност да използвате един 
пакет документи едновременно в до 5 университета. 
Основният срок за кандидатстване е 15 януари и тъй 
като той вече отмина, в следващите редове сме обър-
нали внимание какво следва оттук нататък. След като 
сте избрали специалност и университети, проверили 
сте техните изисквания, подготвили сте необходими-
те документи и сте подали своята кандидатура през 
UCAS, идва времето, когато с нетърпение очаквате от-
говор от университетите. 

Отговори от университетите
Отговори от повечето университети обикновено се по-

лучават в периода февруари – март. Вероятно е някои уни-
верситети да изискат допълнителни действия от ваша 
страна, преди да получите техния отговор – като напри-
мер да им изпратите копие от сертификат по английски 
език, очакван успех от 12-ти клас, портфолио и др.

Видове решения от университетите, които  
можете да получите:
 ■ Unconditional offer – безусловна оферта, когато 
отговаряте на всички изисквания към момента 
на кандидатстване;

 ■ Conditional offer – условна оферта, когато прие-
мът зависи от резултати, които ви предстои 

да получите (диплома за средно образование, 
сертификат по английски език);

 ■ Unsuccessful – когато кандидатурата ви не е 
одобрена и не получавате оферта от съот-
ветната институция.

След като получите отговора на всички университе-
ти, в които сте кандидатствали, идва ред да изберете 
своя Firm и Insurance Choice или с други думи вашето 
първо и второ желание. Добре е вашият Firm Choice да 
бъде тази специалност и университет, които са прио-
ритет за вас. 

Като Insurance Choice е удачно да изберете втората 
най-желана специалност от получените оферти, която 
също така е и с по-ниски изисквания от вашето топ же-
лание и служи като резервен вариант. Имайте пред-
вид, че имате определен срок, посочен в UCAS Track 
профила ви, в който трябва да направите своя фина-
лен избор на Firm и Insurance Choice.

След като изберете вашите Firm и Insurance Choice, 
трябва да предоставите на университета, избран като 
Firm Choice, копия от посочените в кандидатурата ви 
квалификации, заедно с преведено и легализирано ко-
пие на дипломата ви за средно образование, след като 
я получите.

В случай, че изпълнявате поставените изисквания 
на вашия Firm Choice университет, той ще потвърди 
вашето място и ще промени статуса на своята офер-
та във вашия UCAS Track профил – тя ще стане от 
Conditional offer (firmly accepted) на Unconditional 
offer, която вие от своя страна трябва да приемете.

BRITANICA AdvIseRs

кандидатстване 
за бакаЛавърски ПроГрами 

във веЛикобритания

важни стъпки
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Кандидатстване за общежитие,  
финансиране и стипендии

След като ви е потвърдено мяс-
тото в университета, се кандидат-
ства за настаняване в общежитие, 
а също така се подават и докумен-
тите за финансиране/ заем към 
конкретната служба, в зависимост 
от страната, покриващи годишни-
те учебни такси.

Почти всички университети га-
рантират настаняване в общежи-
тие на своите първокурсници. 
Имайте предвид, че след канди-
датстване за място в общежитие и 
след като бъдете одобрени за та-
кова (предложена ви е оферта/
място) в определен срок трябва да 
се внесе и депозит, за да бъде га-
рантирано това място. 

Обикновено университетите из-
пращат подробен имейл с инструк-
ции, какво точно трябва да се напра-
ви, докога трябва да се внесе 
депозита и т.н. Все пак е добре пред-
варително да проверите и прочете-
те цялата информация в секция 
Accommodation на конкретния уни-
верситет, за да спазите установени-

те за кандидатстване процедури. По 
отношение на финансиране/ заем 
от страна на държавата, единстве-
ните условия да ви бъде отпуснато 
такова са кандидатът да бъде от 
страна от ЕС и да бъде с вече по-
твърдено място в университет. 

На този етап е добре да проучи-
те и възможностите за стипен-
дии, предназначени за студенти от 
ЕС, отпускани от вашия универси-
тет, начините и сроковете за кан-
дидатстване. Има различни сти-
пендии, отпускани от 
университетите - на база социален 
статус (доход на семейството), ус-
пех от средното образование, ус-
пех по време на следването в уни-
верситета и др. 

планиране на бюджет и пътуване
Обикновено всеки университет 

посочва на своя сайт приблизи-
телна сума, необходима за из-
дръжка на студентите, така че да 
можете предварително да плани-
рате своя бюджет по време на 
следването и разходите, които 
ще имате за транспорт, храна, 
учебни материали и др.

Когато организирате пътуване-
то си до вашия университет го 
съобразете така, че да пристиг-
нете преди Induction/ Welcome 
Week или седмицата, предназна-
чена за новите студенти, по вре-
ме на която ви запознават с про-
грамата на вашия курс, вашите 
преподаватели, база и съоръже-
ния към университета, и други 
важни неща, които е добре да 
знаете.

контакти:
BRITANICA Advisers

тел.: 02 4666 555
e-mail: ucas@britanica-edu.org 

britanica-edu.org
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тоП 25
 на университетите във  
велиКобритания за 2015

великобритания продължава да бъде една от най-популярните дестинации за обра-
зование на младите българи. Кои обаче са водещите висши училища на мъгливия Ал-
бион и въобще къде си струва да се следва? В този брой ще разгледаме една дълга и 
много сложна статистика в опит да намерим отговори на тези въпроси. Класация-
та е изготвена от The Complete University Guide – един от водещите независими оце-
нители на качеството на обучението, предлагано в британските университети. 
Трябва да отбележим няколко неща, преди да стигнем до самата таблица. Първо, в 

нашето списание често разглеждаме Шотландия отделно от останалите части на Великобрита-
ния, защото там има съвсем различна образователна система. В тази класация обаче двете части 
от Великобритания са представени заедно. Освен това вероятно ще забележите, че последните 
три места са все 23-то. Причината за това е в еднаквия резултат на трите висши училища. Гово-
рейки за резултати, трябва да признаем, че методиката на колегите от The Complete University 
Guide е сложна, но за сметка на това изчерпателна. Тук сме показали основната част от критери-
ите, но има и други – съотношение преподаватели-студенти, финансова обезпеченост, сграден 
фонд и материална база и т.н.

материал на Йордан Карапенчев

Класиране 
за 2015 Висше училище Изисквания 

за прием

Удовлетворе-
ние на сту-
дентите 
(макс. 5)

Изследова-
телска  
работа  
(макс.  4)

Реализация 
по специал-
ността в 
проценти

Общ  
резултат 

1 Cambridge 614 4,24 2,98 84,7 1000

2 Oxford 580 4,19 2,96 78,4 993

3 London School of 
Economics 537 4,04 2,96 76,4 957

4 St Andrews 521 4,26 2,72 80,1 941
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5 Durham 523 4,14 2,72 82,4 930

6 Imperial College 
London 570 4,08 2,94 88,7 926

7 Warwick 509 4,04 2,8 77,7 893

8 Bath 488 4,24 2,71 83,3 883

9 University College 
London 520 3,94 2,84 80,7 876

10 Exeter 458 4,22 2,62 76,9 870

11 Lancaster 445 4,11 2,71 72,7 866

12 Surrey 416 4,19 2,58 74,9 862

13 Loughborough 406 4,1 2,62 75,3 851

14 York 443 4,14 2,78 73,7 849

15 East Anglia 426 4,21 2,58 68,3 839

16 Southampton 428 4,04 2,72 75,1 835

17 Birmingham 438 4,05 2,64 80,3 829

18 Bristol 481 4 2,72 78,8 823

19 Leicester 400 4,12 2,45 71,6 815

20 Newcastle 437 4,11 2,63 79 806

21 Edinburgh 487 3,83 2,75 74,9 804

22 Kent 369 4,08 2,6 70,6 798

23 Cardiff 420 4,02 2,69 77,4 792

23 Leeds 431 4,05 2,72 69,1 792

23 Nottingham 439 4,02 2,67 76,8 792



финанси 

врата Към света на парите

На латински „финанция" (financia), от 
която произлиза съвременното по-
нятие „финанси“, означава буквално 
наличност. Не е обяснено за каква на-
личност става дума, но в нашето 

ежедневие спор няма – за каквото и да говорим, 
всичко, рано или късно, опира до пари. За добро 
или за лошо, без тях не може.  Затова  изключи-
телно важно за работата на финансистите е 
те да са компетентни хора с възможности, мо-
тивация и достатъчно добро образование в об-
ластта. Качествената литература в тази об-
ласт е скъпа, а обучението по специалността 
във водещите международни университети 
обикновено е съпроводено с много сериозни 
такси. Но, казано с един икономически термин, 
това е инвестиция, която се изплаща с години-
те. 

Възможностите за добре платена работа 
след завършване определят традиционно висо-
кия интерес към финансите. Някои специализи-
рани бизнес училища с гордост отчитат, че 
възпитаниците им вземат не по-малко от  
100 000 долара годишно след завършване. 

материал на Йордан Карапенчев
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Какво изследват  
финансите

Най-общо казано, научната 
дисциплина финанси се занима-
ва с изследването и изучаване-
то на процесите и принципи-
те, по които се създават и 
придвижват финансовите по-
тоци. Трудно е да влезем в по-
вече детайли, тъй като фи-
нансите всъщност могат да 
бъдат разделени на няколко 
области,  всяка от които със 
своите особености: 
 ■ Държавни финанси (публични 
финанси) - изучава паричните 
потоци на държавата.

 ■ Корпоративни финанси (фир-
мени финанси) - изучава вхо-
дящите и изходящите па-
рични потоци на фирмите, 
инвестициите и т.н.

 ■ Международни финанси – за-

нимава се с междудържавни-
те финансови отношения, 
приходите и разходите на 
международната икономика.

 ■ Финанси социално осигурява-
не - управлява приходите и 
разходите на осигурителния 
институт, пенсионни фондо-
ве и други. 

Финанси, освен като самос-
тоятелна специалност, е за-
дължителна дисциплина от 
обучението в повечето други 
икономически специалности. 
Да се каже, че финансите изу-
чават само паричните потоци 
и управлението им, не е напъл-
но точно. В науката, планира-
нето и прогнозирането на бъ-
дещите резултати и 
тенденции е също толкова  

важно. Познанията на финан-
систите допълват тези на 
икономистите в това отно-
шение.

 
Какви качества трябва 
да притежава един  
финансист

Финансите изискват доста 
работа с анализи, статистики 
и сметки. С други думи, ако  
цифрите не са ви стихия, то 
вероятно и тази специалност 
няма да бъде най-подходящата 
за вас. Бъдещите финансисти 
бързо установяват това, тъй 
като още при кандидатства-
нето много университети 
имат изпити по математика 
или поне се интересуват от 
оценката в дипломата по този 
предмет.

Друго умение, което истин-
ският финансист трябва да 
усвои до съвършенство е из-
ползването на думата „не“. И 
то по такъв начин, че човекът 
срещу тях да остане убеден в 
правотата им. Хората, отго-
варящи за парите, често ще се 

сблъскват с по-креативни ко-
леги, чиито идеи обаче стру-
ват пари. Впрочем, по същата 
причина и финансовите мини-
стри винаги са сред най-мразе-
ните политици.

И накрая, трябва да споме-
нем и за необходимостта от 
планиране. Финансистите 
трябва да следят множество 
показатели и да определят 
дългосрочните тенденции в 
развитието на финансовите 
пазари, както и на икономиката 
на цели страни.

Какви предмети се  
изучават

Кратка справка с интернет 
страниците на висши училища 
у нас и в чужбина е достатъч-
на, за да посочим следните 
дисциплини, като най-често 
срещани в бакалавърската 
степен по финанси: Въведение 
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истинският финансист 
трябва да усвои 
до съвършенство 
изПолзването на 
думата „не“



класиране висше училище Град резултат

1 Софийски университет „Св. Климент Охридски" София 67

2 Американски университет в България Благоевград 66

3 Университет за национално и световно  
стопанство София, Хасково 61

4 Нов български университет София 55

5 Висше транспортно училище „Тодор Каблешков" София 53

6 Икономически университет Варна 51

6 Русенски университет „Ангел Кънчев" Русе, Силистра 51

7 Висше училище по застраховане и финанси София 50

7 Стопанска академия „Димитър Ценов" Свищов 50

8 Пловдивски университет „Паисий Хилендарски" Кърджали, Смолян, 
Пловдив 49

Топ 10 на университетите в България

алности като Стопанско управление, например, 
изучават много сходни предмети. За да бъдем по-
коректни обаче, трябва да отбележим, че ако 
класацията се отнасяше само за специалност 
финанси, вероятно би изглеждала по-различно.

Висшите училища с най-голямо разнообразие 
от бакалавърски и магистърски програми в об-
ластта на финансите са УНСС, Икономическият 
университет във Варна и Стопанската акаде-
мия в Свищов. Освен финанси, там се изучават и 
специалности като Финансов мениджмънт, Сче-
товодство и финанси, Банково дело, Стопанско 
управление и други. 

Сред частните висши училища у нас можем да 
отличим Нов български университет,  по-тясно 
профилираният – ВУЗФ (Висше училище по за-
страховане и финанси) и Американския универси-
тет в Благоевград. Варненският свободен уни-
верситет предлага специалност Счетоводство 
и финанси, а в Бургаския свободен има конкретно 
Финанси. 

Източник: www.rsvu.mon.bg

във финансите, Теория на парите, Въведение в 
банковото дело, Теория на финансовото посред-
ничество, Банкови сделки, Основи на застрахо-
ването, Корпоративни финанси, Финансови ин-
вестиции, Бюджет и бюджетна система, 
Международни финанси, Местни финанси, Осигу-
рителни системи и фондове, Данъчна политика.

Преди да поговорим за магистратурите, бър-
заме да направим едно уточнение. Обучението 
тук се разделя на такова за специалисти и нес-
пециалисти. Под специалист в общия случай се 
разбират хора с икономическо образование като 
цяло, а не завършили само и единствено финан-
си. Хората, завършили други специалности, за-
почват обучението си, преповтаряйки поне 
част от гореизброените предмети, за да навля-
зат адекватно в материята. 

След като свършат това, имат възможност 
да насочат знанията си и могат да се профили-
рат в някоя от следните области: Финансов 
анализ и контрол, Финансов менидж-
мънт, Финансов и банков ме-
ниджмънт и маркетинг, Фи-
нанси и банкиране и подобни. 

Водещи университети 
в България

Може би звучи парадоксално, 
но всъщност в България нямаме 
отделна класация на висшите 
училища, които предлагат обуче-
ние по специалност Финанси, макар 
тя да е сред най-популярните ико-
номически дисциплини. Имаме обаче 
класация на Министерството на об-
разованието относно направление 
„Икономика“ в родните университети. 
Тази класация има отношение към тема-
та, още повече защото специ-
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Топ 10 на университетите в чужбина

класиране висше училище държава резултат

1 Harvard University САЩ 197,5

2 University of Oxford Великобритания 293,8

3 London School of Economics and Political Science Великобритания 392,8

4 University of Cambridge Великобритания 491,7

5 Stanford University САЩ 589,1

6 Massachusetts Institute of Technology (MIT) САЩ 688,2

7 London Business School Великобритания 787,5

8 The University of Melbourne Австралия 885,8

9 University of Chicago САЩ 885,8

10 The University of New South Wales Австралия 1085

Какви са  
възможностите  
за реализация 

Завършващите трябва да 
притежават знания и практи-
чески умения, с които да рабо-
тят по публични и корпора-
тивни финанси и в банковия 
сектор. 

Финансистите трябва да 
бъдат компетентни относно:  
фондови борси, банкови опе-
рации, управлението на пари, 
данъчната политика, застра-
ховане и други. Някои от най-
разпространените професии 
сред завършилите финанси са: 
финансов, банков, застрахо-
вателен експерт; финансов 
мениджър; финансов консул-
тант; брокер на фондова бор-
са; експерт в лизингови, фак-
торингови и други 
специализирани финансови ин-
ституции.

Дипломираните финансисти 
имат широко поле за професи-
онална реализация и в държав-
ния, и в частния сектор, прос-
то защото и двата са 
сериозно обвързани с парите. 
Министерство на финансите, 
финансови борси, държавни 
агенции като НАП и дори Мит-
ниците са само малка част от 
службите, които назначават 
финансисти на работа. 

Източник: QS World University Rankings
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Водещи университети  
в чужбина

Поглеждайки към класацията 
на QS World University Rankings, 
виждаме познатата доминация 
на англоезични висши училища. 
Позната, защото редовните 
читатели на списанието зна-
ят, че положението е сходно с 
много други специалности, осо-
бено в икономическата сфера. 
Това дори поставя въпроса: 
дали класациите не дават пре-
димство на англоезичното об-
разование? Отговорът не е ед-
нозначен. Най-кратко казано 
– даден университет не е за-
дължително да бъде най-подхо-
дящ за вас, само защото е съ-
брал най-висок резултат по 
критериите на международна 
организация. 

Всеки случай си е индивидуа-
лен и затова ще ви представим 
и висши училища от други стра-
ни. Мюнхенският университет, 
например, се ползва с най-голям 
авторитет сред немските ву-
зове. Във Франция водещ уни-
верситет е Париж 1 – фактиче-
ски наследник на известната 
Сорбона. 

Накрая трябва да споменем и 
възможностите за магистър-
ски програми в т.нар. Financial 
MBA. Това, по своята същност, 
е МВА програма, но с допълни-

телен фокус към финансовото 
управление на бизнеса. Водещи-
те университети тук също са 
различни от  тези в класацията 
на QS – можем да отличим френ-
ския INSEAD и американския 
Harvard Business School. Tози тип 
МВА в Европа може да ви струва 
между 3000 и 20 000 евро на го-
дина, а в САЩ и повече.
Германия
 ■ Ludwig-Maximilians-
Universität München

 ■ Universität Mannheim
 ■ Universität Frankfurt am Main
 ■ Eberhard Karls 
Universität Tübingen

 ■ Georg-August-
Universität Göttingen

франция
 ■ Université Paris 1 
Panthéon-Sorbonne

 ■ Université Aix-Marseille

Холандия
 ■ Erasmus University Rotterdam
 ■ Maastricht University
 ■ Tilburg University
 ■ University of Amsterdam
 ■ VU University Amsterdam

италия
 ■ Università Bocconi
 ■ University of Padua
 ■ University of Bologna
 ■ University of Florence
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история
науКа за миналото, Която 
обяснява настоящето

Музикант къща не храни – този израз сме го чували 
много пъти. Дали същото не важи и за историците? 
Какво всъщност може да работи един историк? Мно-
го хора – включително тези, които обичат история-
та - избягват специалността, само защото не звучи 

достатъчно престижно или пък не са сигурни, че ще успеят да си 
намерят добра професионална реализация. Когато говорим за об-
разование в чужбина пък, историята определено не е сред топ-
специалностите, от които се интересуват кандидат-студенти-
те. И все пак – науката е достатъчно интересна, за да заслужи 
повече внимание и от страниците на нашето списание. Ще видим 
кои са водещите университети в България и в чужбина и ще се  
опитаме да дадем отговор на този основен въпрос: Каква реали-
зация съществува и струва ли си обучението по специалността. 

материал на Йордан Карапенчев
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Какъв е смисълът от  
историята

Много ученици остават с 
погрешното впечатление, че 
историята опира до наизус-
тяване на определени дати. 
Това, до голяма степен, е вина 
и на учители, и на родители, и 
на авторите на учебници... но 
тази тема е твърде дълга и 
широка. Всъщност, основни-
ят смисъл на историята като 
наука е да обясни настоящето 
състояние на света, а не прос-
то самоцелно да описва какво 
се е случило през някой си век. 

Например – днес сме част от 
Европейският съюз, често го-
ворим за евроинтеграция, обща 
европейска култура и т.н. Но 
защо народи, които са се изби-
вали с векове наред сега, живе-
ят заедно. За да разберем това, 
няма как да не видим какво се е 
случвало в Европа след Втора-
та световна война, а защо да 
не стигнем по-далеч – до епоха-
та на Просвещението и създа-
ването на светските нацио-
нални държави.

Светът днес просто ни из-
глежда като едно много хао-
тично и объркано място. Но 
когато се консултираме с ис-
торията, виждаме, че то бук-
вално е единственото въз-
можно, предвид стеклите се 
обстоятелства.  

Какви качества трябва 
да притежава един  
историк

Трябва да започнем с нужда-
та от добра памет, макар 
вече да изяснихме, че запаме-
тяването на дати всъщност 
не е най-важното нещо. Обе-
мът от информация и количе-
ството книги, които човек 
трябва да изчете, за да се на-
рече професионален историк, 
са доста впечатляващи, дори 

и за четящата част от обще-
ството. 

Но има нещо още по-важно 
от това – критичното мисле-
не. Историята има една осо-
беност – тя се пише в опреде-
лен контекст, при това от 

хора, а не от бездушни маши-
ни. Тя никога не може да бъде 
обективна. Нищо не може да 
бъде приемано за чиста моне-
та, дори когато идва от съ-
временни автори в демокра-
тични страни. За древните 
направо да не говорим. Истин-
ският историк внимателно 
сравнява повече от един из-
точник. 

Историята в много отно-
шения е интердисциплинарно 
познание. Например - истори-
ците трябва да могат да про-
следяват събитията и през 
археологическите данни. Ези-
кът на един народ също може 
да бъде показател за негова-
та история. В този случай пък 
говорим за връзки с лингвис-
тиката. 

Какви предмети се  
изучават

Както вероятно се досеща-
те, обучението по история 
във всяка държава е различно, 
с оглед на регионалните осо-
бености. Повечето български 
университети изучават 
предмети от типа на: Средно-
вековна балканска история; 
Нова балканска история (ХV-
ХIХ в.); Съвременна Траколо-
гия; История на балканските 
народи; Международни отно-
шения на Балканите ХІХ - ХХ 
век. Този списък е взет от 
най-старото висше училище у 
нас – Софийския университет, 
и представя някои от най-ха-
рактерните дисциплини за 
българската историо- 
графия.

Освен тях има и предмети, 
които можем да определим 
като по-универсални: Увод в 
историческото познание; Ар-
хивистика; Етнология; Сред-
новековна история; Нова 
обща история; Дидактика на 

историята; Философия на ис-
торията; Методика на обуче-
нието по история и т.н.

Ако учите в Западна Европа, 
вероятно ще трябва да се за-
познаете в повече детайли с 
династичните борби, кръсто-

българия традиционно има едни от най-добрите 
сПециалисти По византология и тракология
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класиране висше училище Град образователна 
степен резултат

1 Софийски университет  
„Св. Климент Охридски" София бакалавър,  

магистър 60

2 Нов български университет София бакалавър, магис-
тър, доктор 52

3 Великотърновски университет 
„Св. св. Кирил и Методий" Велико Търново бакалавър, магис-

тър, доктор 46

4 Пловдивски университет  
„Паисий Хилендарски"

Кърджали, Смолян, 
Пловдив

бакалавър,  
магистър 43

4 Шуменски университет „Епис-
коп Константин Преславски" Шумен бакалавър, магис-

тър, доктор 43

4 Югозападен университет  
„Неофит Рилски" Благоевград бакалавър,  

магистър 43

носните походи или епохата на Просвещение-
то, отколкото ако бяхте в България. Голямо 
внимание се обръща и на гръко-римското на-
следство и влиянието му върху съвременната 
западна цивилизация. В САЩ пък студентите 
запаметяват имената на президентите на 
страната. Въобще – колкото държави, толкова 
истории.

Разлика между бакалавърски и магис-
търски програми

Както и при много други програми, има сериоз-
ни различия между материята, изучавана в бака-
лавърска и магистърска степен. Сравнително 
рядко се случва неспециалисти (тоест 
хора, които не са завършили бакала-
върска степен по история) да тър-
сят магистратура в тази сфера. 
Основата разлика, че магис-
трите задълбочават позна-
нията си в определен пери-
од от историята. 

Бакалаврите са по-ши-
роко профилирани и чес-
то изучават и педагоги-
чески предмети, които 
ги подготвят за учител-
ска професия. По тази 
причина се карат и прак-
тически занятия в сред-
ните училища, в които 
студентите натрупват 
преподавателски опит, ма-
кар и под напътствието на 
титулярния учител. Възмож-
ните специализации за магис-
трите са много – България тра-
диционно има едни от най-добрите 
специалисти по Византология и Траколо-
гия, най-вече заради свързаността ни с тези две 
култури. Може би ще ви прозвучи изненадващо, 
но у нас се преподава дори Египтология – в Нов 
български университет. Оставяйки настрана 
древния свят, можем да обърнем внимание на 

новата и най-нова история. Това е специали-
зация, която се занимава със света след Пър-
вата световна война. Можем да изброим още 
много.

Къде се изучава в България
У нас има няколко висши учебни заведения, в кои- 

то се преподават специалности в направлението 
„История и археология“. Това са: СУ „Св. Климент 
Охридски”, Нов български университет, ВТУ „Св. 
Св. Кирил и Методий”, ШУ „Епископ Константин 
Преславски”, ПУ „Паисий Хилендарски” и Американ-
ския университет в Благоевград. Рейтинговата 
система на МОН поставя Софийския универси-

тет на първо място по качество на препо-
даване, следван от НБУ. Спокойно може 

да кажем, че останалите висши 
училища имат много близки ре-

зултати. Всъщност, последни-
те три имат буквално еднак-

ви. Към началото на 2015 
година обучението в АУБГ 
не попада в класациите на 
Министерството на об-
разованието, защото 
специалността се пред-
лага сравнително от-
скоро и няма достатъч-
но данни, за да бъде 
оценена. Вероятно това 
ще се промени в 2016 г. Об-

разованието по археоло-
гия в България може да се 

възползва от едно голямо 
предимство – изобилието от 

исторически паметници от 
най-различни епохи, които се нами-

рат в страната ни. Като започнем 
от долината на тракийските царе, минем 

през антична Сердика и стигнем до старопрес-
толния Търновград. Освен поводи за национална 
гордост, тези места са подходящо „опитно поле”, 
за бъдещите археолози и родните вузове могат 
често да организират практики на терен. 

водещи университети в българия

Източник: www.rsvu.mon.bg



класиране висше училище държава резултат

1 University of Cambridgeт Великобритания 199,5

2 University of Oxford Великобритания 297,9

3 Harvard University САЩ 397,4

4 Yale University САЩ 490,7

5 Princeton University САЩ 589,8

6 University of California, Berkeley САЩ 688,3

7 London School of Economics and Political Science Великобритания 787,6

8 University of Chicago САЩ 887,2

9 Stanford University САЩ 986,9

10 University of Michigan САЩ 1086,5

Къде се изучава в  
чужбина

Ако човек погледне към една 
от безспорно най-автори-
тетните класации в свето-
вен мащаб – QS World University 
Rankings, няма как да не забеле-
жи доминацията на англоезич-
ните висши учебни заведения. 
В този материал сме се огра-
ничили до топ 10, но – уверя-
вам ви – списъкът продължа-
ва още. Едва ли някой може 

да се усъмни в истинността 
на тези проучвания или пък ав-
торитета на институции 
като като Кеймбридж, Окс-
форд или Харвард, но все пак 
практиката показва, че много 
български кандидат-студен-
ти се интересуват от уни-
верситети и в други страни, 
например: Германия, Холандия, 
Дания, Франция. Затова ще се 
опитаме да очертаем кои са 
водещите висши училища и в 
тези страни.

Германия:
 ■ Freie Universität Berlin
 ■ Humboldt-Universität zu Berlin
 ■ Ruprecht-Kar ls-Univers i tät 
Heidelberg

 ■ Ludwig-Maximilians-Universität 
München

 ■ Universität Freiburg

Холандия: 
 ■ Leiden University
 ■ Utrecht University
 ■ University of Amsterdam
 ■ University of Groningen
 ■ VU University Amsterdam

дания:
 ■ University of Copenhagen
 ■ Aarhus University
 ■ University of Southern Denmark

франция: 
 ■ Université Paris 1 Panthéon-
Sorbonne

 ■ Université Paris-Sorbonne
 ■ Sciences Po Paris
 ■ Ecole normale supérieure, Paris
 ■ Université Aix-Marseille

Възможности за профе-
сионална реализация

Стигаме до въпроса за бъ-
дещата работа на историци-
те. Най-очевидната възмож-
ност за работа е в 
образователната система – 
било то като учител или уни-

верситетски преподавател. 
Завършилите бакалавърска 
степен по история получа-
ват квалификация „учител по 
история“. Работата може да 
не е високо платена, но пък 
предполага достатъчно сво-
бодно време. В обозримо бъ-
деще ще трябват все повече 
преподаватели, заради зас-
таряването на  учителското 
съсловие.

Извън образователната 
система, историците могат 
да работят като специали-
сти в музеи, културни инсти-
туции, както и в неправител-
ствения сектор. 

Може да посочим дори сфе-
рата на туризма като въз-
можно поле за изява: винаги 
ще има нужда от екскурзово-
ди, консултанти по възста-
новки на исторически съби-
тия, реставрации на древни 
сгради и предмети и т.н. Чес-
то хората, които записват 
специалност История, го пра-
вят с идеята да продължат с  
различна магистърска про-
грама след като завършат. 

Доколко това е разумна 
идея е трудно да се прецени. 
Още повече, че историята не 
е „лесна“ наука, както някои 
хора я възприемат. 
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водещи университети в чужбина

Източник: QS World University Rankings

обуЧението По история 
във всяка държава 
е разлиЧно, с оглед 
на регионалните 
особености



сергей игнатов: 

„добрият историк ПритеЖава 
неПресъХващо ЛюбоПитство” 

интервю на Йордан Карапенчев

В периода 2009–2013 г. проф. Игнатов е министър на образованието, 
младежта и науката. Сред големите му реформи са закриването на 
Висшата атестационна комисия (ВАК), предоставянето на широка 
автономия и въвеждането на диференцирано финансиране на универси-
тетите, приемането на стратегия за научни изследвания, на закон и 
стратегия за младежта, въвеждането на студентското кредитиране. 
Проф. Игнатов, д.н., има над 40 научни публикации в издания в София, 
Лондон, Кеймбридж, Кайро, Торино, Сантяго де Компостела, Санкт 
Петербург и Москва. Лектор е в Санктпетербургския университет, 
Сантяго де Компостела, Руския институт по египтология в Москва, 
на световни конгреси и семинари по египтология в Торино, Кеймбридж, 
Кайро.
Автор е на книгите „Морфология на класическия Египет“,  „Мъдростта 
на древните египтяни“, „Египет на фараоните“,  „Папирусът не расте 
на скала“ и „The Body of God“.
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представете се с няколко 
думи за нашите читатели.

Казвам се Сергей Игна-
тов, египтолог съм, науч-
ните ми интереси са в 
сферата на лингвистика-
та, историята и религия-
та на Древен Египет. За-
вършил съм Египтология 
с обща специалност 
Странознание на стра-
ните от Азия и Африка, 
преведено на български. 
Втората ми специалност 
са Асирология и Англий-
ски език. Възпитаник съм 
на Санктпетербургския 
(Ленинградския) държа-
вен университет. Там за-
щитих и докторската си 
степен. През 1993 и 1995 г. 
специализирах в All Souls 
College, Оксфорд. Профе-
сионалната ми кариера 
преминава през СУ „Св. 
Климент Охридски“ от 
1985 г., Института по 
Тракология на БАН и Нов 
български университет. 
Специално за старото 

поколение мога да добавя, че от 2009 г. 
съм доктор на науките към ВАК, която за 
щастие вече не съществува. 

Какво ви накара да започнете да се 
занимавате с история? 

Роден съм във Видин, около мен в дет-
ството винаги е имало останки от рим-
ско време - играехме си на фунийки между 
крепостните стени. Селото на майка ми 
– с. Арчар, пък е древна Рациария. Дъж- 
дът отмиваше почвата и излизаха древ-
ни монети, остриета на стрели и поняко-
га статуетки. 

Основният въпрос, който и до ден дне-
шен ме занимава, е огромният скок, който 
човекът е направил от пещерата, през 
каменните дворци до нашето съвремен-
но битие и до всичко, което знаем за све-
та днес. Търся този отговор от малък. 
Започнах да чета история и в четвърти 

клас прочетох „Алексан-
дър Велики” на Морис 
Дрюон. Започнах похода 
заедно с него във въобра-
жението си и така и ос-
танах в Древен Египет. 
Още пазя книгата, пре-
подвързвах я няколко 
пъти. 

Кое е най-важното нещо, 
което искате вашите 
студенти да научат на всяка 
цена?

Историята е чове-
кознание. Фактите и до-
кументите са само ин-
струментът, чрез който, 
в крайна сметка, каквато 
и история да изучаваме, 
на която и да е цивилиза-
ция, ние се опитваме да 
познаем себе си. 

Какви качества трябва да 
притежава човек, за да бъде 
добър историк?

Непресъхващо любо-
питство и задължител-
но да е насочен постоян-

много е важно, ако Човек 
ще се занимава с наука, 
да ПоПадне Под влиянието 
на разлиЧни школи
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но навътре в себе си.  В крайна 
сметка отговорите на въпро-
сите, които си задаваме, се 
намират в нас, просто тряб-
ва да проникнем дълбоко в 
себе си. 

Но пътят е много дълъг, за-
щото един историк трябва да 
познава езика на цивилизация-
та, която изследва на ниво на 
филолог – да може да пише на-
учни изследвания по езика, ли-
тературата и културата на 
съответната цивилизация. 
Примерно най-големите егип-
толози са автори на изследва-
ния преди всичко в областта 
на лингвистиката и в края на 
живота си пишат своите ис-
торически изследвания. Чрез 
езика ние проникваме в мисле-
нето на съответните хора, в 
тяхната картина на света, за-
щото това, което не същест-
вува в езика, не съществува и 
в света. 

Най-добрите ни примери са 
А. Ерман, който е автор на 
първите граматики на еги-
петския език, но е автор и на 
фундаменталното изследва-
не на египетската религия. 
Същото е и със сър Алън Гар-
динър, негов ученик, авторът 
на прочутата Граматика на 
египетския език. В края на жи-
вота си той написва и осново-
полагащ труд по история на 
Древен Египет. 

В модерния свят тези, кои-
то се занимаваме история, 
сме в постоянен контакт с 
всички останали науки – вклю-
чително и с ДНК анализите, 
рентгенологията. 

Какви плюсове и минуси би 
имало обучение по история в 
чужбина, според вас?

Когато се занимаваме с ис-
тория на България, за да на-
правим истинско изследване, 
трябва да се откъснем за из-
вестно време от средата си, 

защото тя емоционално ни влиае, води до емоционални изводи. 
Обучението в чужбина често отваря вратите на архиви и фон-
дове с извори на историята, които дори не подозираме, че съ-
ществуват. 

Но ако човек е истински отдаден – няма никакво значение къде 
ще се занимава с изучаването на история, защото ще чете меж-
дународните бази данни, може да пътува специално да посети 
фондове, архиви и библиотеки, дори и като студент може да е в 
постоянен контакт с колеги от целия свят. 

Много е важно, ако човек ще се занимава с наука, да попадне под 
влиянието на различни школи. Защото ако си възпитаник само на 
една школа и не си контактувал с други, се появява риск да си за-
твориш мирогледа. 

Какви са възможностите за реализация на завършилите история?
Възможностите са огромни, защото както постоянно твърдя 

– историята е човекознание. Човек, който има добра подготовка 
по история, има възможност да работи в различни сфери, свър-
зани с обществения живот на страната. Доста вероятно е да 
стане министър на образованието у нас – като Александър Фол, 
Илчо Димитров, Веселин Методиев, Игор Дамянов и мен. Само за 
последните 30 години тази професия е отдадена предимно на 
историци. Може и президент с два мандата да стане. 

Вие сте създател на египтологията у нас. има ли интерес у младите хора 
към тази наука и как протича обучението по нея в България? 

Има интерес, и то не само у младите, имаме студенти на раз-
лични възрасти. Обучението в България се предлага само от Нов 
български университет -  от първи курс до докторски програми. 
Също така имаме и продължаващи форми на обучение – семинари, 
срещи, конференции. Но най-важното е обучението на терен – в 
Египет, където от 2010 г. имаме постаянно работеща Българска 
египтологическа мисия на Нов български университет и рабо-
тим по гробницата на висш жрец от времето на Рамзес II. От 
2000 г. провеждаме редовно пътуващ семинар до Егепет, в кой-
то обучаваме на място студенти не само от програмите по 
Египтология, а всички желаещи. Имали сме участници и от Герма-
ния. Наши възпитаници в момента продължават образованието 

си, а някои от тях са млади учени в Германия, в Дания, във Фран-
ция. От миналата година имаме и Ученически клуб по Египтоло-
гия.

Като бивш министър, не мога да не ви попитам, какво смятате за 
заявките за реформи на новото правителство и има ли нещо, което 
бихте посъветвали новия министър на образованието?

Заявките за реформа в голямата си част са продължение на ре-
формите, проведени от първия кабинет на Бойко Борисов. Това, 
което мога да посъветвам проф. Танев, е издържливост, издърж-
ливост и пак издържливост, защото столът е много горещ и не-
удобен, а отговорността е огромна. 

и за финал, нещо по-любопитно. Коя е историческата загадка, която 
най-много бихте искали да бъде разкрита?

Как се е стегнало до феномена Древен Египет. Дали наистина 
Древноегипетският бог Тот е донесъл културата на хората или 
днешния ни живот е резултат на бавно натрупване.

това, което мога да Посъветвам Проф. танев, е 
издръжливост, издръжливост и Пак издръжливост

историята е 
Човекознание. фактите 
и документите са 
само инструмент



счетоводители-
те и финансо-
вите специали-
сти са 
изключително 
търсени по це-
лия свят, защо-

то винаги ще е необходим ня-
кой, който да управлява 
бюджета и да се справя с да-
нъците на света.

Ако планирате кариера на 
стоковата борса или искате 
да се занимавате с одит, да-
нъци или инвестиции, образо-
ванието в сферата на счето-
водството и финансите ще 
ви приближи една стъпка по-
близо до мечтата ви. Велико-
британия пък предлага редица 
възможности както за обуче-
ние, така и за работа след ди-
пломирането.

Често кариера в областта 
на счетоводството и финан-
сите се асоциира с висока за-
плата, а експерт счетоводи-
телите пък са с едни от 
най-високите заплати на ра-
ботния пазар. „Счетоводство 
и финанси” е доста широко по-
нятие, затова и студентите, 
завършили подобен курс, имат 
много и различни възмож-
ности за професионална реа-
лизация: финансов консул-
тант, инвестиционен 
анализатор, банкер и данъчен 
консултант са само част от 
позициите, които заемат за-
вършилите. 

Във Великобритания има из-
ключително много подобни 
позиции - особено в Лондон. 
Мечтата на повечето сту-

денти от този курс е именно 
това: да отидат в Лондон, къ-
дето да живеят в бързия 
темп на града, да печелят 
много пари и при добър къс-
мет - да се пенсионират рано 
и да обиколят света. 

Изискванията за прием
За да учите бакалавър по 

счетоводство и финанси във 
Великобритания, ще имате 
нужда от диплома за основно 
образование - в зависимост 
от университета, който из-
берете, изискването за сре-
ден успех ще е различно, както 
и сертификат по английски 
език. В повечето случаи ще ви 
е достатъчен IELTS със сре-
ден резултат от 5,5 или CAE 
(Cambridge English: Advanced), 
но се уверете, че сте прове-
рили конкретните условия на 
предпочетените от вас уни-
верситети. 

Ако сте избрали да учите за 
магистър в тази област имен-
но на Острова, ще ви е необхо-
дима диплома за бакалавър, 
както и тест за владеене на 
английски - и тук специфични-
те условия варират от уни-
верситет на университет, за 
това прочетете подробно 
тази секция от сайта на ВУЗ-
а преди да започнете подгот-
вянето на документите си. 

Допълнителни квалифи-
кации

За да станете квалифицира-
ни счетоводителите, ще има-
те нужда от квалификация за 
професионален счетоводи-

тел. Някои от сертификати-
те, които може да са ви необ-
ходими, се издават от:
 ■ Association of Chartered 
Certified Accountants (ACCA); 

 ■ Chartered Institute 
of Management 
Accountants (CIMA);

 ■ Association of Accounting 
Technicians (AAT). 

В зависимост от курса, кой-
то завършите и модулите, ко-
ито изберете, може и да няма-
те нужда от следдипломна 
квалификация, защото ще сте 
достигнали същото ниво в 
рамките на учебната програма.

С какво се занимават 
хората, завършили сче-
товодство и финанси? 

Една пета от абсолвентите 
от специалността продължа-
ват  да учат, а две трети са 
наети на работа до шест ме-
сеца след дипломирането. 
Една пета от тях пък са сер-
тифицирани счетоводители, 
а останалите са на финансово 
административни позиции. 

Стаж
Стажът - независимо дали е 

в голяма или малка фирма, ще 
ви е излкючително полезен, 
защото ще ви помогне да раз-
виете редица умения, които 
работодателите търсят. 
Ако в курса си нямате вклю-
чен стаж, непременно потър-
сете платен или неплатен 
стаж през някоя от ваканции-
те - само така ще може да из-
пъкнете сред големия брой 

финанси 
веЛикобритания
хиляди възможности

материал на Юлия Кошаревска
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феврУари
ВСЕ ОЩЕ ИМА ШАНС И ЗА ЗАКЪСНЕЛИТЕ

Крайният срок за подаване на документи за прием във Ве-
ликобритания официално приключи на 15 януари. Февруари 
обаче носи добри новини за тези от вас, които са решили да 
кандидатстват през 2015 г. в последния момент, не са из-
брали университет навреме или не са успели да подготвят 
документите си достатъчно бързо.

Дори и да сте пропуснали да придвижите кандидатурата 
си досега, все още има шанс да бъдете приети и да започне-
те обучението си на Острова през септември тази година.
Въпреки че кандидатурите до 15 януари се разглеждат с 
приоритет, някои от добрите университети все още имат 
свободни места и след крайния срок и продължават да при-
емат документи за местата, които все още не са заети.

В  края на февруари активен става и UCAS Extra – това е 
един вид втори шанс, чрез който може да добавите още 
един избор към 5-те, които сте посочили при първоначално-
то си кандидатстване, в случай че не сте приети на места-
та, където сте кандидатствали. UCAS Extra е опция, с коя-
то да замените оферти, които не харесвате или не може да 
изпълните – тогава получавате още един шанс за подаване 
на документи на друго място.

Учебните заведения във Великобритания могат да раз-
глеждат кандидатурата ви до лятото, но колкото по-къс-
но заявите новите си предпочитания, толкова повече нама-
ляват свободните места в университетите.

Във Великобритания има над 420 висши учебни заведения 
и над 50 000 специалности – общо взето, за всекиго по нещо, 
така че имате достатъчно избор. Има и интересни специал-
ности, за които дори не сте си представяли, че съществу-
ват – като, например, Disaster management, International Spa 
Management или пък Ethical hacking. Но какво друго можем да 
очакваме от държава, дала на света редица изобретения, 
които са променили живота ни завинаги – законите на Ню-
тон, World Wide Web, телевизията, парните локомотиви, 
теорията на еволюцията, телефона, шивашката машина, 
пощенската марка, ДНК анализа, двигателите с вътрешно 
горене, консервната кутия, ваксината срещу шарка, кръс-
тословиците, футбола, тениса и много други.

За тези от вас пък, които са успели да придвижат канди-
датурата си до 15 януари, идва месец на очакване на отговор 
от университетите, които са посочили. Февруари е месец и 
за тези от вас, които имат желание да изучават дизайнер-
ски специалности и трябва да представят портфолио, как-
то и за кандидат-студентите, които трябва да преминат 
и през прослушване (или т.нар. audition) – актьорско май-
сторство, специалности, свързани с танци и музика. Пока-
ните за портфолио и audition се получават до края на този 
месец.

Не забравяйте, че за всеки ваш въпрос може да се обърне-
те за помощ или съвет към консултантите ни в офисите на 
„Интеграл“ в страната. Те винаги са готови да ви помогнат..

ИНТЕГРАЛ – Консултант №1 за образование в 
чужбина

хора, завършващи специалности, 
подобни на вашата. Може и да си на-
мерите почасова работа в някоя 
счетоводна къща или във финансо-
вия отдел на някоя компания. Увере-
те се, че още преди да завършите 
ще може да докажете на потенци-
алните работодатели с примери, че 
имате административни умения, 
както и че можете да работите с 
числа и бюджети.

Типичният работодател
Има много възможности за рабо-

та в счетоводни къщи, инвестици-
онни банки, застрахователни ком-
пании или в публичния сектор. 
Най-престижните работодатели 
са големите международни счето-
водни фирми. Те имат изключител-
но високи минимални изисквания за 
набиране на кадри. Може да потър-
сите работа и в средни предприя-
тия, които специализират в опре-
делен вид работа или област на 
страната. За вас винаги остава от-
ворена и възможността да се за-
върнете в България - тук ще може 
да се занимавате с всичко горе-из-
броено, да се включите към екипа на 
някой обещаващ старт-ъп или да 
започнете собствен проект. 

Какво ще научите?
Курсът по счетоводство и фи-

нанси ще ви запознае с различни сче-
товодни практики, бизнес органи-
зации. Ще придобиете 
математически умения и умения за 
решаване на проблеми; ще подобри-
те устните и писмените си комуни-
кационни умения; ще разберете 
проблемите на световния бизнес - 
особено ако учите международни 
или европейски финанси.

Кои са най-добрите универ-
ситети за специалността?

Последните класации показват, 
че университетът в Bath надмина-
ва London School of Economics. Сту-
дентите от малкия град са по-до-
волни от курса си и имат по-големи 
шансове за реализация след завърш-
ването - над 90% продължават об-
разованието си или намират рабо-
та по специалността. 

Когато избирате в кои универси-
тети да кандидатствате, не за-
бравяте да проверите класацията 
University Guide на Guardian, за да по-
лучите добър поглед над общата 
ситуация в страната, но не я из-
ползвайте като единствен източ-
ник на информация. 
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UNIFy е официален представи-
тел на университети от Холандия. 
Всички служители на UNIFy са 
звършили студенти в Холандия. 
това ги прави най-добрите консул-
танти за Холандия. Милена Генче-
ва, Марика Василева и Албена Ва-
силева са бивши студенти, 
завършили в университета NHTv 
Breda, програма International 
Tourism Management and 
Consultancy. те ще ви разкажат за 
своят опит като студенти в Холан-
дия, а също така и повече за най-
добрата програма по туризъм, 
призната от UNWTo – Световната 
организация по туризъм на обеди-
нените нации. 

Как решихте да избере-
те NHTV Breda за изуча-
ване на мениджмънт в 
туризма?

NHTv Breda е най-старият и най-
големият университет по туризъм 
в Европа. Корените на програмата 
по туризъм могат да се проследят 
до 1966 година, когато за първи път 
е започната. това са вече почти 50 
години топ образование в сферата 
на туризма! Програмата е обявена 
за номер едно не само от Светов-
ната организация по туризъм, но 
също така и от класацията на сту-
дентите, които учат в университе-
та. Фактите говорят достатъчно и 
това ни накара да предпочетем 
NHTv сред всички други универси-

тети в Холандия! тази година сме 
много горди с факта, че сме осно-
вен представител на NHTv Breda в 
България, който е обявен за най-
добър университет по приложни 
науки в Холандия за 2015, според 
холандската класация Keuzegids.

Освен програмата по 
мениджмънт в туризма, 
какви други програми 
предлага NHTV Breda?

Освен мениджмънт в туризма, 
NHTv Breda предлага топ програ-
ми по свободно време, хотелиер-
ски мениджмънт, логистика,  
управление на медиите, дизайн и 
програмиране на компютърни 
игри, управление на трафика и гра-
доустройство. Всяка една от тези 
програми е номер едно в собстве-
ната си сфера в Холандия вече не 
една поредна година.

Какви са впечатленията 
ви за образованието в 
Холандия според вашия 
личен опит?

Всичко е много по-различно, от-
колкото в България. На лекции не се 
ходи както тук, всеки ден от 8 до 5 
(като на работа), а програмата е 
много разкъсана поради няколко 
фактора. Единият е, че обикновено 
студентите в Холандия имат работа, 
а другият е, че много се набляга на 
самоподготовката, а лекциите са 
превърнати в практически занима-
ния.

Всички в Холандия са много отво-
рени и винаги готови да ти помог-
нат. В университета цари „open door 
policy”, т.е. вратите на офисите на 
всички преподаватели винаги са от-
ворени в случай, че някой студент 
иска да им зададе въпрос. Студенти-
те идват от цяла Европа и цял свят и 
винаги са много дружелюбни.

Какво бихте посъвет-
вали всички кандидат-
студенти, които плани-
рат да продължат 
образованието си в Хо-
ландия?

Нека изберат една програма и 
един университет и се стремят 
само към нея. Доста често канди-
дат-студентите правят грешката да 
кандидатстват в повече университе-
ти, на което не се гледа с много до-
бро око в Холандия. 

Също така, в днешно време е въз-
можно да посетите NHTv Breda поч-
ти безплатно, инвестирайки само 
малка сума от пари (за полет) и да се 
убедите във високото качество на 
образованието, което ви предлага 
университета. това може да стане в 
дните на отворените врати, които 
ще се проведат от 13 до 15 март, в  
които заинтересованите студенти 
ще могат да посетят университета 
за три дена и програмата, която са 
избрали.

Може да зададете своите въ-
проси на Милена, Марика и Албена 
по всяко време – те са официални 
представители на NHTV Breda в 
България и ще ви помогнат да кан-
дидатствате безплатно:

Милена 
milena@unify.bg / 0877770732

Марика
marika@unify.bg / 0877777651

Албена
 albena@unify.bg / 0877770740
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холандия
обучение по иновативни 
специалности 

материал на Йордан Карапенчев

Кралство Холан-
дия заема тери-
тория от едва 41 
526 кв. км, (два 

пъти по-малка от България) но 
има население от над 16 милио- 
на души (два пъти по-голямо 
от това на България.) Логично, 
страната е една от най-гъсто 
населените в света. За да се 
справят с този проблем, хо-
ландците в продължение на 
векове строят диги в морето, 
пресушават блата и езера и 
пренасочват коритата на 
цели реки. Днес около 20 про-

цента от територията на Хо-
ландия е под морското равни-
ще. Оттам идва и другото име 
на страната – Нидерландия 
или „ниските земи“.

Официалният език е холанд-
ският, но истината е, че спо-
койно можете да живеете и 
само с английски. Според про-
учване на Евробарометър (со-
циологическата агенция на Ев-
росъюза) над 70% от 
населението ползва поне кому-
никативно езика на Шекспир, а 
над 55% - немски и 19% - френ-

ски, което нарежда холандци-
те на първо място сред евро-
пейските народи по изучаване 
на чужди езици. Обучението по 
английски и още един език за-
дължително започва още в 
училище, което обяснява за-
видните резултати. В стра-
ната има около 80 000 чуждес-
транни студенти, а повече от 
половината от тях са от 
страни-членки на Европейския 
съюз и Европейското икономи-
ческо пространство - Ислан-
дия, Лихтенщайн, Норвегия и 
Швейцария. 
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Видове учебни заведения в Холандия
Можем да отделим два типа висши училища в 

Холандия, като всеки от тях има своите особе-
ности и начин на преподаване. В същото време 
би било пресилено да твърдим, че има твърде 
стриктно разделение между двата вида обра-
зователни институции. Конкуренцията за 
местни и за чуждестранни студенти е довела 
до това най-популярните специалности да се 
предлагат в почти всички висши училища. 

Университети (universiteiten) – Най-големите 
изследователски институции в страната. За-
нимават се предимно с хуманитаристика. Бака-
лавърските степени там се придобиват след 3 
години обучение. Магистратурата се завършва 

за 1 или 2 години, в зависимост от предходното 
образование, както и от университета, от кой-
то идва кандидат-студентът. 

Университети по приложни науки 
(hogescholen) – Специализирани учебни заведе-
ния за изкуства, земеделие, спорт, но и за меди-
цина, инженерни науки и др. Има както 3 годиш-
ни, така и 4 годишни програми. Вторите 
най-често са инженерни науки, архитектура или 
здравни грижи. Магистратурите, аналогично на 
тези в университетите, отнемат по една или 
две учебни години.  

Език на обучение 
Висшето образование в Холандия се води ос-

новно на холандски език, но това далеч не озна-
чава, че той е единствен. Вече споменахме за 
умението на местните да говорят чужди езици 
и това е отразено и в образователната систе-
ма. Във всички висши училища се предлагат и 
програми на английски език. 

Отделни университети предлагат и обучение 
на немски език, често по линия на партньорства 
и съвместни програми с висши училища от съ-
седна Германия. Възможностите за избор на 
специалности в програми на езика на Гьоте, оба-
че, са твърде скромни.

Изисквания за прием
Два фактора определят документите, които 

ще са ви необходими за обучение в Холандия – об-
разователната степен, за която кандидат-
ствате и типа висше училище – държавно или 
частно.

за бакалавърски програми:
 ■ формуляр за кандидатстване, попълнен онлайн 
на info.studielink.nl

 ■ формуляр на самия университет (за частни 
университети)

 ■ диплома за завършено средно образование или 
академична справка (преведена и легализирана)

 ■ сертификат за владеене на английски език 
(обикновено TOEFL-iBT мин. 80) или IELTS (мин. 
6.0)

 ■ сертификат CNaVT (ако кандидат-
ствате за програма на холандски език). 

за магистърски програми:
 ■ горепосочените езикови сертификати, в зави-
симост от езика

 ■ диплома за бакалавърска степен
 ■ препоръки (обикновено от 1 или 2 преподавателя)
 ■ мотивационно писмо (най-често за частните 
университети).

Най-добър срок за кандидатстване
Препоръчително е да сте готови с докумен-

тацията до 1-ви април в годината, в която за-
почвате обучение. Крайният срок за повечето 
университети е към средата на месец август, 
но е добре да имате време за реакция в случай, че 
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има проблем с кандидатурата 
ви. Възможно е някои висши 
училища да работят с друг 
график или да въведат проме-
ни в течение на кандидат-сту-
дентската кампания. 

Такса за образование 
Образованието в Холандия 

е платено, макар да можем да 
определим таксите като при-
емливи, по стандартите на 
обучението в чужбина.  В дър-
жавните висши училища има 
стандартна такса в размер 
на 1951 евро годишно за всички 
бакалавърски програми. Так-
сите за магистърските про-
грами варират в много широк 
интервал - между 1200 и 20 
000 евро на година, в зависи-
мост от типа учебно заведе-
ние (частно или държавно) и 
конкретната програма. Най-
високите суми са по-скоро 
редки изключения, а гражда-
ните на ЕС могат да разчи-
тат, че таксата в държавни-
те висши училища е 
фиксирана.

Всеки студент, който рабо-
ти минимум 14 часа на седмица, 
освен заплатата си, получава 
субсидия от държавата от 
265 евро на месец, безплатна 
карта за транспорта в цяла 
Холандия, а ако годишният до-
ход на родителите му е под  
30 000 евро, получава допъл-
нителна помощ от 200 евро.

Водещи университети
Холандия няма университет в топ 10 на повечето световни 

класации, но за сметка на това има качествено образование по 
иновативни и рядко срещани специалности в другите държави. 
Например – разработване на компютърни игри, нанотехнологии, 
роботика и т.н. 

Най-добре представящото се висше училище на международно 
ниво е университета в Утрехт, следван близо от университета 
в Амстердам. В топ 100 попада още и Техническият универси-
тет в Делфт – най-голямото техническо висше училище в  
ниските земи. Останалите водещи университети в Холандия се 
движат между 100 и 268 място, което все пак може да се опреде-
ли като много сериозен успех (за справка СУ се движи около 600). 

В този материал ще разгледаме класацията на Webometrics.
info, която сравнява висшите училища по редица критерии, сред 
които „престиж“, „изисквания за прием“ и постигнати академич-
ни резултати. Важно е да се отбележи, че те не са единствени-
те – общият резултат се получава по сложна формула. 

Живот в Холандия
Холандия е от добре развитите и устроени европейски държа-

ви. Студентите могат да очакват, че ще попаднат в истинска 
интернационална среда, в която английският език е широко упо-
требяван. Предвид малката си площ, Холандия е лесна за пътува-
не от край до край, а в градовете колелата са основно средство 
за транспорт. За съжаление не са много университетите, кои-
то разполагат с общежития, така че студентите най-често са 
на свободен наем, а висшето училище може да окаже съдействие 
при намирането на квартира. Общо ще  са ви нужни около 700 – 1 
000 евро на месец, в които влизат:
 ■ 300 – 400 евро за наем 
 ■ 300 - 400 евро за храна 
 ■ по 50-100 евро транспорт, учебни пособия.

Студентите могат да работят в Холандия по време на обуче-
нието си, а от 2014 година отпаднаха и всички ограничения за 
българи и румънци. Работа в Холандия се намира, но е желателно 
тя да не пречи на следването ви. Много работодатели предпочи-
тат хора с познания по холандски език, освен английски.

класиране в света висше училище Престиж изисквания 
за прием

академични 
резултати

41 Universiteit Utrecht 67 26 30

59 Universiteit van Amsterdam 305 35 39

94 Technische Universiteit Delft 26 82 159

103 Rijksuniversiteit Groningen 356 54 73

147 Universiteit Twente 580 66 299

162 Technische Universiteit Eindhoven 126 135 240

175 Vrije Universiteit Amsterdam 440 357 61

178 Universiteit Leiden 839 259 65

252 Erasmus Universiteit Rotterdam 1146 99 55

268 Radboud Universiteit Nijmegen 343 454 191

източник: www.webometrics.info

Водещи университети в Холандия
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Казвам се Миглена Петрова и съм 
трета година студентка 
International Marketing във Fontys 
International Business School в град 
Венло, Холандия.

 
Какво е различното  
при мен

Аз съм на 39 години, семейна, с 
две деца, и съм най-възрастният 
студент във Fontys. Бях на 37, кога-
то реших да уча International 
Marketing. Направих много проуч-
вания, посетих държави като Да-
ния, Швеция, Норвегия и Кипър и 
моят краен избор все пак се оказа 
Фонтис Венло. Защо? Защото във 
Фонтис Венло имаме възможност 
да ръководим собствена компа-
ния и мога да живея в Германия, 
(където стандартът на живот е 
малко по-нисък от този в Холан-
дия) тъй като Венло се намира точ-
но на германската граница.

Преподаватели от цял 
свят с опит в бизнеса

тъй като Фонтис Венло е учили-
ще за бизнес, много от преподава-
телите са или настоящи бизнесме-
ни, или са работили за големи 
компании като Мicrosoft, Bosch, 
Coca-Cola, Bulaggi, Shell, Philips. 
Интересното е, че всички те гово-
рят повече от три езика и водят 
лекции задалжително на англий-
ски и немски език. Hапример учи-
телят ми по Marketing  и Social 
Communication Skills Сумит Сейн, 
който е индиец, е работил 10 годи-

ни за Мicrosoft; учителят ми по 
статистика Пол Слатс е холандец и 
води своите занятия на английски, 
холандски и немски език. Също 
така има много млади преподава-
тели на възраст от 24 до 28 години, 
защитили доцентска степен като 
Надя Кардиналс - Accounting и 
International Business Costs, том 
Сунченс - International Management 
и, разбира се, българското при-
съствие Александър Бетов – 
organization of Businesses.

Практика – стажове, 
проекти, студентска 
компания

За мен, като студент, е от голямо 
значение, че работим в групи. По 
този начин ние получаваме не 
само отлична академична подго-
товка, но и добър опит как да  
устояваме своите идеи, как да се 
справяме с проблеми, възникнали 
в процес на работа, как да си раз-
пределяме задачите, да спазваме 
срокове и още куп предизвикател-
ства, които реалният бизнес пред-
лага. Например през първата годи-
на на моето обучение, аз участвах 
в два проекта с моята междуна-
родна студентска група, която на-
рекохме с благозвучното име 
„JENI”. Първият проект беше съз-
даването и написването на бизнес 
план, който впоследствие пред-
ставихме пред потенциален инвес-
титор. За нас като тим това беше 
първата ни спечелена битка, след 
като инвеститорът каза „да” на на-
шия план. Оттук нататък разбрах-
ме, че заедно можем, и с лекота 
минахме проекти като 
Communications и  organization.

Но най-интересното предстоеше 
през втората година и това бе съз-
даването на студентска компания 
със свой уникален продукт, пред-
ставен на немския и холандския 
пазар. Какво представлява тази 
студентска компания? това е  
акционерно дружество, което се 

регистрира в холандския търгов-
ски регистър и реално работи. 
Състои се от 13 студенти от различ-
ни държави като официалният 
език помежду им е английският, 
съветвани и насочвани от препо-
давател и представител на бизне-
са. И така в рамките на девет месе-
ца ние ръководим собствена 
компания. Имаме привилегията да 
разработваме продукт, който да 
позиционираме на пазара, и при-
лагайки нужната маркетингова 
стратегия, да превърнем компани-
ята в успешна такава - с добър про-
дукт и печалба.

...И ето ни вече на прага на трета-
та година. Какво предстои? Пред-
стои задължителният стаж за все-
ки студент, където на практика да 
приложи наученото през години-
те. Възможности много, дестина-
ции също. Аз лично съм се спряла 
на l'oreal, тъй като говоря френ-
ски и мисля, че мога да им бъда по-
лезна като представителка от Из-
точна Европа. 

Какво правите през сво-
бодното си време?

Избирайки да учите във Фонтис 
Венло, вие вече сте в центъра на 
Европа, откъдето всеки един мо-
дерен град и всяка столица са ви 
на една ръка разстояние. И благо-
дарение на студентската ви карта 
ползвате намаление при пътуване 
с влакове и автобуси, при посеще-
ния на концерти и спортни меро-
приятия. Пътувайте! това ще бъде 
другото ви висше образование! 

Контакти:
www.fontysvenlo.nl
campusvenlo@fontys.nl

INTErNATIoNAl MArKETING ВъВ 

Fontys Venlo
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материал на Миглена Петрова
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австрия
техничесКите  университети 

материал на Йордан Карапенчев

Австрия е 12-
тата най-бога-
та страна в све-
та, от гледна 

точка на брутния вътрешен 
продукт (БВП) на глава от на-
селението. В продължение на 
дълги години основният тър-
говски партньор на Австрия е 
Германия, но присъединяване-
то към ЕС през 1996 г. прави 
австрийската икономика по-
независима и разнообразява 
външния ѝ пазар. Основното 
перо в стопанството на Ав-
стрия е производство на ма-
шини и оборудване - електро-
ника, автомобили, превозни 
средства, лифтове, специал-
но оборудване за планинските 
региони и др. Освен това има 
силно развита хранително-
вкусова, енергийна промишле-
ност.  

Имайки предвид този иконо-
мически профил, в комбинация 
с традиционния афинитет 
към технологиите в немско-
езичните страни, няма как да 
се изненадаме от факта, че в 
Австрия техническите висши 
училища предлагат много ка-
чествено образование. Дока-
зателство за това е големият 
брой чуждестранни студенти 
в алпийската република. Всъщ-
ност, има спор около точната 
им бройка, но със сигурност 
говорим за десетки хиляди. 

Избор на университет
За съжаление няма отделно класиране на техническите универ-

ситети в Австрия, но пък можем да направим сравнение на база-
та на класацията на всички висши училища. Не се подвеждайте по 
имената на висшите училища – някои от стандартните универ-
ситети също предлагат технически специалности. Пример за 
това е Виенският университет, който заема първото място в 
класацията, и – макар да се води по-скоро хуманитарен – има и спе-
циалности като строителство, транспортни системи и т.н.

Все пак, за да не избягаме от темата за техническите ВУЗ-ове, 
предлагам да концентрираме погледа си към следващите в под-

класиране  
в австрия класиране в света висше училище

1 65 Universität Wien

2 209 Technische Universität Wien

3 281 Universität Innsbruck

4 423 Technische Universität Graz

5 515 Karl Franzens Universität Graz

6 639 Universität fur Bodenkultur 
Wien

7 674 Johannes Kepler Universität 
Linz

8 802 Medizinische Universität Wien

9 947 Alpen Adria Universität 
Klagenfurt

10 1172 Universität Salzburg

Топ 10 на висшите училища в Австрия

Източник: Webometrics
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реждането. Там се отличават три много силни 
университета – Техническият университет 
във Виена, Техническият университет в Грац и 
Университетът по природни науки, отново във 
Виена. 

тУ виена е най-голямото висше училище с тех-
нически профил в Австрия – към 2014 година обу-
чаващите се в него са били почти 28 000. Ако се 
интересувате от архитектура, строително 
инженерство, техническа химия, информатика 
или машинно инженерство, със сигурност ще 
намерите голям избор от специалности. Разпо-
ложението му в центъра на Виена е плюс за сту-
дентите, а и за връзките с работодателите. 

тУ Грац има сходен профил по отношение на 
предлаганите специалности с колегите си от 
Виена. Едно единствено място дели двата уни-
верситета в класацията за Австрия, но ако по-
гледнем в световен мащаб, то Виенският ВУЗ 
изпреварва колегите си от Грац с 200 позиции. 
Разбира се, това не означава, че говорим за слаб 
университет. Напротив – висшето училище е 
възпитало изобретателя Никола Тесла, двама 
нобелови лауреати и куп известни австрийски 
инженери. 

Университетът по природни науки или науки 
за земята (има няколко превода на немското 
Bodenkultur) също е технически по своя харак-
тер, но предлага различни специалности от дру-
гите два. Например – Ландшафтна архитекту-
ра, Горско и селско стопанство, 
Агробиотехнологии, Водно строителство и 
т.н. Този университет също се намира в ав-
стрийската столица Виена. 

Какво остана извън топ 10 
Тук е мястото да споменем, че университети-

те в Австрия са два вида – Universität и 
Fachhochschule. Последното буквално се превеж-
да като „професионално висше училище“, но ня-
къде може да го срещнете и като „университет 
по приложна наука“. 

Включването на хуманитарните университе-
ти в общата класация изтласка тези висши учи-
лища от топ 10, но все пак има смисъл да им от-
делим внимание, тъй като голяма част от тях 
имат техническа насоченост.

Всъщност, самата идея на австрийската об-
разователна система е, че изучаващите този 
тип специалности трябва да имат по-кратки 
учебни планове и по-тесни връзки с потенциал-
ните си работодатели. Именно това се опит-
ват да постигнат професионалните висши учи-
лища. Можем да изброим някои от тях:
 ■ Fachhochschule Kärnten
 ■ Fachhochschule Wiener Neustadt
 ■ Fachhochschule Salzburg
 ■ Fachhochschule Vorarlberg
 ■ Fachhochschule Joanneum (едно от малкото 
частни технически висши училища)

 ■ Fachhochschule Campus Wien (също частно). 

Изисквания за прием
Ако следите нашето списание, със сигурност 

вече знаете, че има стандартен пакет докумен-
ти, който трябва да съберете, ако въобще смя-
тате да кандидатствате в чужбина. Накратко 
– диплома или академична справка, преведени от 
заклет преводач и легализирани, както и (при ня-
кои висши училища) мотивационни писма и пре-
поръки.

Трябва обаче да обърнем внимание на друга 
подробност – немския език. Да, в Австрия е пъл-
но със специалности на английски език в много 
висши училища, но когато говорим за техниче-
ски науки, обучението почти винаги се провежда 
изцяло на немски. Като добавим и задължител-
ните стажове, с които се свързва образование-
то, доброто ниво на немски език става задъл-
жително. Начинът да докажете такова пред 
висшето училище са сертификатни изпити 
като ТеstDaF или Deutsches Sprachdiplom (DSD), с 
ниво по Общоевропейската рамка от В2 до С2.

Отделно за магистърските програми може да 
ви потрябва да представите ваш проект или да 
проведете събеседване с представител на уни-
верситета. Последното е по-честа практика в 
частните университети. 

Особености на живота в Австрия
Особеностите на Австрия са няколко. Офици-

алният език е немски... но всички говорят мест-
ния диалект и ще ви отнеме доста време, дока-
то ги разберете. Висшето образование в 
държавните университети е безплатно, макар 
да има символични административни такси. За 
сметка на това наемите и цената на живота 
въобще е доста висока – ще ви трябват поне 
800 евро месечно, за да живеете спокойно. 

Повечето студенти в техническите специал-
ности започват работа едва в трети или чет-
върти курс, покрай задължителните си стажо-
ве. Този стаж обаче е доста по-важен от това, с 
което сме свикнали в родните университети, 
защото много хора остават на работа в същи-
те компании след завършването си.

Това че австрийците (а и всички немско-гово-
рящи) са студен и недружелюбен народ, не е вяр-
но. С малко бира или шнапс културните бариери 
падат, но трябва да отбележим, че безспорно си 
лягат доста по-рано в сравнение с родните 
студенти. 
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образованието в чУЖбина  
осиГУрява ценен Житейски оПит

през последните години се 
забелязва увеличаване на броя 
на желаещите да следват в 
Германия и австрия. Как 
консултантска агенция едЛанТа 
може да помогне на тези млади 
хора? 

Интересът у нас и връзките 
с Германия и Австрия имат 
дългогодишни традиции и в 
икономически, и в културен 
план. Това си има и своите мо-
тиви, напр. Германия е водеща-
та икономика в Европа, която 
години наред продължава да се 
развива стабилно, без сътре-
сения, а от друга страна гео-
графски е сравнително лесно-
достъпна с автомобил, 
самолет или автобус, така че 
„напливът“ и повишеният ин-
терес към тази „студентска“ 
дестинация не са изненада. 
Според статистиката на нем-
ските ВУЗ-ове студентите 
от България са четвъртата 
най-многобройна група след 
Китай, Русия и Полша. 

У нас езиковите гимназии и 
паралелки за интензивно изу-
чаване на немски език продъл-
жават да бъдат търсени и во-
дещи по бал и среден успех, 
така че всяка година стотици 
абитуриенти подават доку-
менти, за да следват на немски 

език. Напоследък университе-
тите в Германия и Австрия 
предлагат и доста програми 
на английски език, което прави 
тези страни още по-желани 
като учебна дестинация. 

На тези, които са се насочи-
ли към висше образование в 
Германия или Австрия, ЕДЛАН-
ТА може да препоръча своите 
добре квалифицирани консул-
танти, които имат опит и ли-
чен поглед върху най-разноо-
бразните изисквания и 
особености на конкретните 
университети и постоянно се 
интересуват от техните но-
вовъведения и промените в 
програмите им. 

Когато човек завършва средното 
си образование и е отличник по 
почти всичко, често възниква 
парадоксалната ситуация, че 
всичко му върви, но не може да 
избере конкретна специалност и 
професия. Можете ли да 
помогнете на тези абитуриенти?

Да, такава ситуация не е 
рядкост. В стремежа да по-
стигнат висок успех по всички 
предмети, учениците често 
пренебрегват собствените 
си таланти и хобита и поняко-
га завършват средно образо-
вание с отличен, без да имат 

ясна ориентация към конкрет-
на специалност. А в крайна 
сметка следването определя 
както бъдещата професия, 
така и удовлетворението от 
реализацията в живота. 
ЕДЛАНТА предлага услугата 
„Кариерно ориентиране”, коя-
то включва тест за лично-
стен профил, мотивация и 
професионални интереси, и 
след интервю с кариерен кон-
султант, кандидатът получа-
ва професионална оценка за 
това кои са силните му ка-
чества  и в кои области може 
успешно да се реализира. 

Това безспорно е първата и 
най-важна стъпка, която кан-
дидат-студентите трябва 
да направят и ние сме до тях в 
този момент с цялата инфор-
мация, с която разполагаме. За-
едно изминаваме целия път в 
процеса на кандидатстване - 
от подбора на подходящите 
университети, съставяне на 
план за кандидатстване, про-
учване на условията за прием 
във вече избраните универси-
тети, редакция на автобио-
графията и мотивационното 
им писмо, до попълване на фор-
мулярите за кандидатстване, 
окомплектоване и изпращане 
на документите. 

Боряна Йочева 
старши консултант
„Висше образование в Германия и Австрия” 
Консултантска агенция ЕДЛАНТА
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Консултантите на ЕДЛАНТА 
са на разположение на кандида-
та и са ангажирани с него до за-
писването му като студент в 
избрания от него универси-
тет, като предлагат богата 
допълнителна информация от-
носно студентските здравни 
осигуровки, възможностите за 
стипендии, работа, полезни съ-
вети за живота в Германия и 
Австрия. Те отговарят на въ-
проси, които го вълнуват и по 
този начин вдъхват увере-
ност на кандидата по пътя, по 
който е поел, за да продължи 
образованието си в друга дър-
жава. 

Как насочвате кандидат-
студентите за кои университети 
да подадат документи? 

Ние подхождаме индивидуал-
но към всяка кандидатура – в 
разговор с кандидата и него-
вите родители изясняваме 
конкретните желания, крите-
рии и изисквания, след което 
правим подробно проучване за 
всеки кандидат спрямо него-
вите възможности, успех и ин-
тереси.

Не може да се посочи универ-
ситет в Германия или Ав-
стрия, който е „най-добър” 
във всички области, но всеки 
университет има водещи фа-
култети. Ние се стремим да 
насочим нашите кандидати 
към най-добрите университе-
ти спрямо специалността,  
която те са избрали.

Кои са най-желаните 
специалности в австрия и 
Германия?

Сред най-желаните специал-
ности в Германия са право, ме-
дицина, архитектура, иконо-
мика, инженерни науки. Важно е 
да се отбележи, че образова-
нието в чужбина предлага по-
различен тип обучение. Не се 
набляга само на теорията, 
предлагат се стажове като 
задължителна част от про-
грамите на обучението. 

Гъвкавата учебна програма 
от своя страна дава на сту-
дентите възможност освен 
да задълбочат познанията си 
в избраната специалност, да 
разширят кръгозора си с до-

пълнителни предмети от дру-
ги факултети. По този начин 
те сами решават какво ще  
бъде полезно за бъдещите им 
професионални планове. 

с какво образованието в 
Германия и австрия привлича 
младите хора в сравнение с 
българските университети?

Следвайки в Германия или Ав-
стрия, младите хора се сблъск-
ват с нещо ново и непознато 
за тях, изправят се пред пре-
дизвикателството да поко-
рят „нови върхове“ и „нови 
светове“. Не на последно мяс-
то са и възможностите за 
развитие и интересни ста-
жове, които дава образова-
нето в тези държави, конта-
ктите и приятелствата, 
които се създават, опознава-
нето на чуждата страна и 
култура. 

Ценен жизнен опит е въз-
можността да се учи и живее в 
мултинационална среда, да си 
самостоятелен и отговорен 
сам за себе си – това са предиз-
викателства, които влияят 
позитивно върху съзряването 
и изграждането на личност- 
та при прехода от юношество 
към зрял човек.

наистина ли обучението в 
Германия и в австрия е 
безплатно? 

В тези страни бяха премах-
нати таксите за обучение. За-
плащат се само администра-
тивни семестриални такси, 
които покриват и студент-
ския билет за транспорта в 
населеното място. В Австрия 
тази такса към момента е 18 
евро, а в университетите в 
Германия варира според насе-
ленто място от 60 евро до 
290 евро.

Колко излиза месечната 
издръжка на един студент в тези 
държави? 

Самите университети по-
сочват 700-800 евро на месец 
като необходима сума за по-
криване на разходите за квар-
тира, храна, учебници и извън 
учебни дейности. От януари 
2014 г. отпадна необходимост-
та от разрешително за рабо-
та в Германия и Австрия, така 

че студентите имат възмож-
ност за почасова работа. 

Голяма част от нашите кан-
дидати работят от самото 
начало от следването си, за да 
си помагат с издръжката или 
за да поддържат социални кон-
такти. Разбира се, работата е 
за сметка на времето за ака-
демична подготовка, отдих и 
развлечения и изисква само-
дисциплина и много добра ор-
ганизация на времето.

Кога е добре да се консултират 
със специалист относно процеса 
за кандидатстване в университет 
в чужбина?

Забелязва се тенденцията 
бъдещите кандидат-студен-
ти, както и техните родите-
ли,  все по-рано да започват да 
се информират и ориентират. 
Имаме ученици в 9-ти клас, ко-
ито идват в офисите на 
ЕДЛАНТА и задават въпроси 
относно възможностите за 
образование в чужбина. Разби-
ра се, 10-ти–11-ти клас е пери-
одът, в който бъдещите сту-
денти  започват активно да 
се подготвят за кандидат-
стване в чужбина. Консулта-
циите с тях са целенасочени. 

Също така те се информи-
рат, посещавайки различни из-
ложения за образование в чуж-
бина, като изложение 
„Европейско образование”, кое-
то ЕДЛАНТА  организира всяка 
есен в София, Пловдив и Бур-
гас. Посетителите имат въз-
можност да се срещнат с 
представители на различни 
университети от чужбина, 
включително Германия и Ав-
стрия, и лично да зададат въ-
просите си относно изисква-
нията и условията за прием, 
както и за предлаганите про-
грами. 
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швеция
еКологичният лидер в европа

метът ú на дейност всъщност е изучаването 
на връзките между отделните биологични ви-
дове в природата, като в това число влизат 
човека и неговата дейност. Добрите практики 
в образованието в тази насока са доказали, че 
икономическо развитие и устойчиво развитие 
не са самоизключващи се понятия и че защита-
та на околната среда не е самоцел, а важен ас-
пект на развитието на обществото.

Водещи университети и специалности
Няма отделна класация на специалностите и 

университетите в областта на екологията и 
устойчивото развитие в Швеция, но можем да 
се обърнем към QS World University Rankings и по-
конкретно – към световното класиране в об-
ластта на науките за околната среда. В топ 50 
веднага можем да отличим Университета в 
Лунд, заемащ престижната 31-ва позиция и 
Стокхолмския университет, който го следва 
на 38-ма позиция в авторитетната класация. 
Ето и списък с някои от изучаваните специал-
ности във водещите висши училища: 
 ■ Устойчиво развитие (магистърски и бакала-
върски програми) – Университет в Упсала

Когато говорим за екология и ус-
тойчиво развитие, Швеция е стра-
на новатор в повече от едно от-
ношение. Освен със стриктното 

си законодателство на тема защита на окол-
ната среда, Швеция може да се похвали и с най-
широко разпространеното използване на 
възобновяеми енергоизточници. Още в начало-
то на 90-те години около 30 на сто от енергия- 
та на страната се генерира от възобновяеми 
енергоизточници, а днес този процент е около 
50. Предишното шведско правителство пък 
разработи стратегия, според която страната 
трябва да спре с употребата на нефт до 2020 
година. Не е сигурно дали това ще се случи, но 
все пак инициативата е факт. 

Екология и устойчиво развитие в 
Швеция

Обикновено свързваме Швеция с високите 
технологии, военната промишленост и дори 
мебелната индустрия. Но всъщност не по-мал-
ка част от БВП на страната се формира от 
сектори като дърводобив и добив на желязна 
руда – неща, които не звучат твърде „еко“. 
Единственият начин това да се промени се ко-
рени в образователната система. Развиваща-
та се зелена икономика в Швеция стимулира и 
развитието на нови специалности във висши-
те училища, които да отговорят на нуждите 
на бизнеса. Шведските висши училища са едни 
от първите, които започват да преподават 
специалности като устойчиво развитие, гор-
ско стопанство, екология и редица други. 

Разпространена заблуда е, че „Екология“ озна-
чава наука за защита на околната среда, но 
това не е точно така. Най-общо казано, пред-

материал на Йордан Карапенчев
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 ■ Екология (магистърски и ба-
калавърски програми) – Уни-
верситет в Умеа

 ■ Екология на животинския 
свят (магистърски програми) 
– Университет в Умеа

 ■ Aгроекология (магистърски 
и бакалавърски програми) – 
Шведски аграрен универси-
тет

 ■ Екология (магистърски и ба-
калавърски програми) - Швед-
ски аграрен университет

 ■ Човешка екология – (магис-
търски програми)  - Универ-
ситет в Лунд

 ■ Индустриална екология – (ма-
гистърски и бакалавърски 
програми) – Технически уни-
верситет (КТН).

Изисквания за прием
Документите, които тряб-

ва да предадете, зависят до 
голяма степен от езика, на 
който смятате да се обучава-
те. Ако искате да се обучава-
те на английски език, трябва 
да представите сертификат, 
който да докаже, че владеете 
езика. Може да ви потрябват 
следните неща:
 ■ Препоръки от учители/ пре-
подаватели. За специалности 
като екология, би било добре 
да покажете писмо от специ-
алисти по биология, химия и 
сродни на тях науки.

 ■ Информация за академични 
постижения, извънкласни 
дейности и хобита (най-чес-
то за магистърските програ-
ми).

 ■ Едно или повече мотиваци-
онни есета – темите обик-
новено са зададени от всеки 
университет (най-често за 
магистърските програми).

 ■ Сертификат за владеене на 
английски език. Най-универ-
сално приеманите са TOEFL, 
IELTS и поредицата Cambridge 
ESOL. 

 ■ Ако все пак имате познания 
по шведски език, може да го 
докажете със сертификат 
TISUS. Това е единственият 
езиков сертификат за швед-
ски език, но за съжаление не 
се предлага в България към 
момента. Възможно е да пъ-
тувате до Австрия или Гер-
мания, за да се явите.

Как протича обучението
Обучението по екология в 

Швеция следва типични за 
цяла Европа методи на препо-
даване, но включва и харак-
терни за скандинавската 
страна предмети. Като нача-
ло студентите в бакалавър-
ска степен започват образо-
ванието си с дисциплини от 
типа на: Приложна екология, 
Екология на човека,  Социална 
екология, Геоекология, Биоеко-
логия,  Геохимическа екология, 
Химическа екология, Физична 
екология и т.н. Сферите на  
науката, където Швеция тра-
диционно има много силни  
специалисти са: горското 
стопанство, устойчивото 
развитие на дърводобива, 
енергийната ефективност на 
сгради. Освен тях някои  
висши училища започват с 
преподаването на чужд език 
(най-често английски), но за 
чужденците има възможност 
и за лекции по шведски език.

Магистрите специализират 
в три основни насоки – Агро-
екология; Индустриална еко-
логия и Теоретична екология. 
Всяка една от тези възможни 
специализации включва и раз-
лични дисциплини, които се 
изучават. Най-общо казано, в 
първите две студентите се 
запознават и с основните 
принципи в икономиката, со-
циологията и редица други  
науки, които обвързват по-
знанията по екология с човеш-
ката дейност. От друга стра-
на, теоретичната екология се 
фокусира върху познанието за 
животинския и растителния 
свят.

Такси и цени
Образованието в Швеция е 

безплатно за всички граждани 
на Европейския съюз и обуче-
нието по Екология и устойчи-
во развитие не е изключение. 
Лошата новина е, че липсата 
на такси предполага и липса на 
стипендии. Има възможност 
за субсидии към социално сла-
би, но процедурата там е дъл-
га и сложна заради засилващи-
те се проблеми с т.нар. 
„социални туристи“ от Из-
точна Европа и Близкия Из-
ток. Алтернативната въз-

можност е да се изтегли 
студентски заем от шведска 
банка, с който да се покриват 
разходите за живот по време 
на следването. Като изклю-
чим образованието, трябва 
да кажем, че високият жизнен 
стандарт си има своята цена. 
Много местни сайтове (на-
пример - www.studyinsweden.
se) препоръчват да си подгот-
вите сума от около 8500 
шведски крони (около 900 
евро) месечно. Само наемите в 
скандинавската държава ва-
рират между 2000 и 4000 кро-
ни. За сметка на това, услуги-
те, които получавате също са 
на ниво. Швеция е добре уре-
дена държава, а студентите 
обикновено имат много добри 
впечатления от материална-
та база във висшите училища.

Възможности за 
професионална 
реализация

Това, до голяма степен, зави-
си от избраната специализа-
ция, както и от държавата, в 
която смятате да практику-
вате. Възможности със сигур-
ност не липсват. 

Може би ще се изненадате 
да научите, че в днешно време 
често има щатен експерт 
еколог към много компании в 
сферата на енергетиката, ру-
додобива и строителството 
– някои от най-големите за-
мърсители на околната среда. 
Освен там има позиции и в 
публичния сектор – в общини, 
министерства и агенции. 

Ако решите да останете в 
Швеция след завършване на 
специалност Екология, има се-
риозна вероятност да рабо-
тите в дърводобивната и 
дървопреработваща индус-
трия, която създава близо 
четвърт от икономиката на 
страната. Интересното е, че 
въпреки това, горите в скан-
динавската страна са се уд-
воили като площ през послед-
ното столетие, което със 
сигурност е плод на усилията 
на специалистите по устой-
чиво развитие. В България мо-
жете да се включите в дър-
жавната администрация или 
към някоя неправителствена 
организация.
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астрономия 
науКа за звездите

можете ли да си представите какво е да изучавате зараждането на звезди-
те и планетите, абсорбирането от черни дупки и еволюцията на галакти-
ките? Астрономията е нетрадиционната специалност, която приютява 
заинтересованите от тези теми умове. Накратко, те изучават  
мистериите на вселената. Образователната степен по астрономия може 
да постави началото на кариера на изследовател, преподавател или ком-
бинация от двете. Има и специалисти, които се реализират на правител-
ствена длъжност, в индустрията, в обсерватории, музеи, вестници и т.н. 
Бакалавърската степен по астрономия ви дава доста сериозна основа на 
математиката и физиката, а освен това много често се набляга и върху 

компютърното програмиране и статистиката. Така че ако след придобиване на бакалавърската 
степен решите, че не искате да продължавате академичния си път в областта, вие все пак ще сте 
ценен кадър за много работодатели. Астрономията е вълнуваща и предизвикателна специалност, 
която съчетава плътно в себе си математика, физика, химия, геология, палеонтология и биология. 
Много хора от ранна детска възраст са впечатлени от обектите в космоса и още докато са в гим-
назията развиват любителски интерес към астрономията. Разбира се, има и такива, които събуж-
дат интерес към областта по-късно - различни университети и колежи по света организират ве-
черни курсове по астрономия за хора, които нямат научна основа зад себе си.

материал на Борис Глушков
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Ориентацията към  
астрономията

Много ученици в определен 
етап решават, че искат да се 
занимават с астрономически 
изследвания. Те често под-
буждат интереса си към ас-
трономията, прилагайки зна-
нията си от предмет като 
математика или физика в 
тази конкретна област. За-
това астрономите днес имат 
много разнообразна академич-
на история зад гърба си. Об-
щото между тях при всички 
случаи обаче е способността 
им да правят астрономически 
изследвания и любопитство-
то им към природата и вселе-
ната. Професионалната ас-
трономия е област, в която 
конкуренцията е голяма дори 
за завършили с докторска 
степен, така че ако вашето 
желание е да се развивате по 
този професионален път, ще 
ви е необходимо да отделите 
повече време на образование-
то си.

Как се става астроном?
Професионалният астро-

ном е учен. Ученият започва да 
става такъв още в гимназия-
та, когато проявява интерес 
към любимия си предмет – в 
случая на астрономите това 
са математика и физика. 

Подобно на други професии, 
голяма част от работата на 
учения е умението да пише до-
бре – за целта на научни из-
следвания, разработки, сти-
пендии, така че е добре да на-
блегнете и върху 
подобряването на английския 
си. В университета ще ви се 
налага да разработвате учеб-
ни проекти и експерименти. 
Препоръчително е да над-
граждате резултатите си с 
всеки следващ проект, за да 
проследите прогреса си и да 
ставате все по-добър учен в 
областта.

Астрономията е една специалност, която, освен че е нетради-
ционна, е и много интелектуално предизвикателна. Различните 
образователни степени – бакалавър, магистър, доктор, обикно-
вено олицетворяват прехода от обучаващ се студент към ак-
тивен изследовател. Следдипломните изследвания, които ще 
имате възможност да направите, са свързани с нови възмож-
ности и пътувания, които е препоръчително да правите, дори и 
да не сте свикнали да се отделяте от дома.

Какви умения ви дава астрономията?
Специалността ви дава специфични знания и умения, които не 

можете да използвате в други професионални сфери, но има и 
предмети, които ви дават по-универсални умения, благодарение 
на които ще успеете да си намерите работа и в други област. 
Такива умения ще придобиете от предмети като Компютърно 
програмиране, Научно писане и Публично говорене – непряко 
свързани теми с астрономията, но ключови за успеха на един 
учен.

Къде да уча?
Препоръчително е да се запишете в университет, в който 

имат обособен факултет по астрономия. В България Софийски-
ят университет предлага обучение по Астрономия във Физи-
ческия факултет, а в Шуменския университет има обособен Ас-
трономически център, който се използва за астрономични 
цели. Изборът между двата университета зависи от личните 
предпочитания на кандидат-студентите, защото е трудно да 
се определи кой предлага по-добро обучение по специалността. 
Посещаването на допълнителни курсове от астрономи винаги 
е полезно по време на бакалавърската ви степен. По този начин  
можете да завържете и ценни контакти, които да ви подкре-
пят в бъдеще по време на обучението ви за магистър или док-
торат.

Животът на професионалния астроном
Астрономите обикновено се занимават със следните дей-

ности:
 ■ Осъществяване на астрономически наблюдения чрез телескопи 
или сателитно-базирани телескопи и детектори.

 ■ Работа върху астрономически теории, които правят предсказа-
ния, подлежащи на проверка от компютърен анализ или наблюде-
ние.

 ■ Анализират наблюдения или теории чрез знанията си по астро-
номия и използват компютър, за да тестват идеите си матема-
тически.

Къде можете да работите?
Броят на професионалистите астрономи е много ограничен – 

около 20 000 в цял свят. Астрономическите изследвания са об-
ласт, в която трудно се намира работа. Съветът ни е след за-
вършването на доктората си да добиете опит като 
изследовател в университети или обсерватории. Така процеди-
рат голяма част от астрономите. От друга страна при тези 
позиции има непрекъснато глад за нови кадри, но за да се класи-
рате, ще ви е нужен и добър академичен успех. Важно е да имате 
предвид, че ако работите на такава длъжност в университет, 
ще има голяма вероятност да отделите голяма част от време-
то си като преподавател на студенти.

Типичният висшист по специалност астрономия става екс-
перт в много други аспекти като програмиране, математически 
анализ, управление на данни и т.н. Тези умения правят бакалаври-
те и магистрите по астрономия изключително конкурентоспо-
собни на пазара на труда. Така че ако астрономията е ваша меч-
та, можете смело да натиснете газта в тази посока.

броят на 
Професионалистите 
астрономи е около 
20 000 в цял свят 
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Големите провали на 

материал на Борис Глушков

Първият месец на 
2015 г. стартира с 
новината за провала 
на един от най-голе-
мите технологични 

проекти на Google – интерак-
тивните смарт Google Glass. в 
продължение на няколко годи-
ни се градяха теории за рево-
люцията, която тези очила ще 
предизвикат в медиите, обра-
зованието и индустриите. 
внезапното прекратяване на 
проекта изненада много хора и 
промени плановете им. исти-
ната е, че това не е първият 
провал на технологичния ги-
гант и едва ли ще е последен. 
по този повод приготвихме 
кратка хронология на провали-
те на Google през последните 
няколко години.

Google X
(2005-2005)

Като една от най-големите 
компании в света, Гугъл може 

да си позволи да харчи пари и ресурси за рискови проекти в име-
то на иновацията. За съжаление, рисковете им не винаги са дава-
ли резултати и възвращаемост. 

Макар че Google X в момента е името, с което е известна тай-
ната лаборатория, в която компанията разработва едни от 
най-амбициозните си изобретения (гугъл очила, коли без шо-
фьор), преди години така се е казвал съвместният проект на 
компанията с Apple. Проектът е онлайн само за един ден през 
март 2002 г. и използва иконките, известни от операционната 
система на Mac по това време. Страницата е още достъпна тук: 
www.theplaceforitall.com/googlex.

Google Answers 
(2002-2006)

Google Answers е друго странно и дръзко решение, което поз-
воляваше на потребителите да задават въпроси, чийто отго-
вор ги интересува. За тази „привилегия“ се плащаше между 2 и 
200 долара. Проектът беше прекратен през 2006 г., а най-зада-
ваният въпрос е бил „Какъв е смисълът на живота?“. 

Google Catalog Search
(2002-2009)

Друг неразбираем за масата проект на Гугъл беше Catalog 
Search – дигитализиране на хартиени каталози, които хората 
могат да ползват онлайн. Недоразумението беше твърде голя-
мо, защото хората, които пазаруват от каталози, не се припо-
криват с хората, които пазаруват онлайн. Затова услугата е 
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прекратена през 2009 г. с  
изявлението „Catalog Search не 
е толкова популярен както 
други наши продукти“.

Google Video
(2005–2007)

Google Video беше алтерна-
тивата на YouTube, която из-
лезе от ръкава на гиганта. 
През 2012 г. беше възродена 
чрез Google Videos. 

iGoogle 
(2005-2013)

iGoogle беше популярна вер-
сия на началната страница на 
Google, която можеше да се 
персонализира. Потребители-
те имаха възможност да до-
бавят избрани цитати, изо-
бражения и други притурки. За 
съжаление на феновете, оба-
че, функцията беше прекрате-
на и на нейно място се появи 
Google+ през 2013 г. Все пак мо-
жете да видите „паметната ú 
плоча“ тук: www.igoogleportal.
com/portal/index.php#tab/3.

Dodgeball 
(2005-2009)

Dodgeball беше социална 
мрежа, която представлява-
ше мобилно приложение. То ра-
ботеше на принципа на 
Foursquare и се ориентираше 
от локацията. Създадено е 
през 2005 г. и 4 години по-къс-
но е закрито и заместено от 
Google Latitude.

Google аудио и печатни 
реклами
(2006–2009)

Google се опита да използва 
информацията, която има за 
потребителите си, за да със-
тави алгоритъм за разпрос-
транение на реклами в радио 
станции и печатни медии. 
Проектът обаче не претърпя 
показно развитие. Днес е само 
един неуспешен експеримент 
за крос-маркетингова плат-
форма.

Google Notebook
(2006–2011)

Google Notebook беше при-
ложение за браузъри, което 
позволяваше на потребите-
лите да копират и поставят 
късчета от текстова инфор-
мация в отделен файл. Прак-

тически тази функция е мно-
го полезна, ако се използва за 
правенето на рисърч по тема. 

През 2009 година проектът 
набира голяма скорост, но 
през 2011 г. е прекъснат. Все 
пак беше заменен с друга ал-
тернатива – приложението 
за водене на бележки Google 
Keep, което се използва от 
2013 г.

Google Page Creator 
(2006-2008)

В продължение на 2 години 
вървеше проектът за основ-
но създаване на уеб страници. 
Инструментът по-късно 
беше заместен от Google Sites 
и се присъедини към клуба от 
почиващите в мир техноло-
гични разработки.

Jaiku 
(2007–2012)

Финския сайт за микробло-
гъри Jaiku бе закупен от Google 
през 2007 г. Името му идва от 
характера на публикациите, 
които предлага мрежата и 
приликата им с японското 
хайку. Jaiku не успя да окаже 
значително влияние върху по-
требителите и бе прекратен 
през 2012 г.

Google Lively
(2008-2008)

Google Lively е може би разра-
ботката с най-кратък живот. 
В основата на идеята беше 
Google Lively да представлява 
виртуална чат стая, в която 
потребителите да живеят 
втори живот. Проектът е 
официално закрит в нового-
дишната нощ на 2008 г.

Google Health 
(2008-2011)

Услугата за информационно 
обслужване по въпроси с лич-
ното здраве Google Health 
функционираше между 2008  и 
2011 г. Тя позволяваше на по-
требителите да качват 
здравните си досиета онлайн, 
а в замяна на това Google 
предлагаше информация за 
състоянието на потребите-
ля и предполагаемите му алер-
гии. Въпреки че много хора се 
бяха регистрирали и бяха ка-
чили здравните си досиета 
доброволно, все пак имаше 

доста притеснения относно 
неприкосновеността на ин-
формацията. Вероятно това 
допринесе за края на проекта.

Google Fast Flip
(2009-2011)

Google Fast Flip беше своеоб-
разен агрегатор на онлайн но-
вини. Функцията му беше да 
пресъздава чувството да че-
теш новини през страниците 
на реален вестник. Бе създа-
дено дори приложение за мо-
билни телефони. През 2011 г. 
Google дръпна шалтера на 
продукта. Оттогава насам 
компанията не е правила нови 
разработки в тази насока.

Google Buzz 
(2010-2012) 

Преди Google+ беше Google 
Buzz. Социална мрежа под фор-
мата на платформа за микро-
блогинг. Тази платформа 
стартира през 2010 година за 
потребителите на Gmail елек-
тронна поща. Критиките към 
проекта предизвикаха законо-
ви спорове заради неприкос-
новеността на личните данни 
и бе прекратен изцяло през 
2012 г. По всичко изглежда, че 
провал на мащабен проект 
като Google Glass по никакъв 
начин няма да ограничи инова-
циите на компанията. 

Историята говори в полза на 
това твърдение и ако се во-
дим по нея, то съвсем скоро 
технологичният гигант тряб-
ва да извади нова идея от ръ-
кава си, която да завърти гла-
вите на всички фенове на 
технологиите. Ще почакаме и 
ще видим.
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ПоЛицай 
трудна, неблагодарна и все паК - благородна

всички сме попадали на полицейски 
или криминални сериали по телеви-
зията. Едва ли ще ви изненадам, ако 
кажа, че действителността в Бъл-
гария (а и в другите страни) е по-

различна от това, което обикновено се пред-
ставя на малкия екран. И все пак, благодарение 
и на тези филми, първата мечтана работа за 
много деца си остава полицай. Заглавието 
няма за цел да отказва тези пораснали деца 
от професията. Напротив – важно е да има и 
такива хора, а в днешната полиция дори има 
недостиг на кадри. Хората, обаче, трябва да 
знаят какви са истинските условия на труд и 
процесът на обучение, преди да вземат ре-
шение за бъдещата си кариерна реализация. 
Те не са леки, рисковете не са пренебрежими, 
а заплатите са относително скромни. И все 
пак – кандидати за тази работа има. Защото 
за истинския пазител тези проблеми нямат 
значение – това не е работа, а призвание.

Обучение в България
Полицейската работа изисква специален тип 

образование, който не може да бъде получен в 
обикновен университет. Практически във 
всички държави има отделни академии, които 
подготвят кадри за работа в полицейските 
сили и България не е изключение. У нас това е 
Академията на Министерството на вътреш-
ните работи, по-известна сред обществото 
като МВР-академия или Школата в Симеоново. 

Обучението в академията е разделено на два 
факултета – Полиция и Пожарна безопасност. 
Полицаите, разбира се, се обучават в първия. 
Специалностите в бакалавърска степен са: 
„Противодействие на престъпността и опаз-
ване на обществения ред“,  „Защита на нацио-
налната сигурност“ и „Гранична полиция", а в 
магистърска степен: „Противодействие на 
престъпността и опазване на обществения 
ред“,  „Защита на националната сигурност", 
„Стратегическо ръководство и управление на 

материал на Йордан Карапенчев
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сигурността и обществения 
ред“, „Публична администра-
ция“. Обърнете внимание, че 
последните две целят  да 
подготвят кадри за профес- 
ионалното и цивилното ръко-
водство на полицията. Това е 

важен аспект от работата 
на полицейските ака-

демии по цял 
с в я т , 

Какво трябва да научи 
един полицай

Обучението на полицаите 
преминава през няколко раз-
лични сфери на науката, кои-
то сами по себе си могат да 
бъдат изучавани като отдел-
ни специалности. 

Право. Полицаят, разбира се, 
не е юрист, но въпреки това 
трябва да изучи редица пред-

мети, свързани с правната 
уредба на страната, 

в която рабо-
т и . 

минават през обстоен курс по 
оказване на първа медицинска 
помощ. Причината за това не 
е твърде приятна - полицаи-
те често се оказват първи на 
страшни места – катастро-
фи, престрелки и всякакви 
други инциденти. Полицаят е 
човекът, който трябва да 
може да спре кървенето и да 
запази живота на пострадал 
до идването на парамедик от 
спешна помощ.  

При идването на екипа на 
Бърза помощ, полицаят тряб-
ва да е в състояние да каже с 
две-три думи какво се е случи-
ло и какво е правил с ранения 

човек преди пристига-
нето на меди-

ците.

о с о б е н о 
когато говорим 
за магистърски програ-
ми. 

Обучение в чужбина
Решението за придобиване 

на полицейско образование в 
друга страна е, меко казано, 
нестандартно. Причината за 
това се корени най-вече във 
високите изисквания към кан-
дидатите, включително и 
притежаването на граждан-
ство на съответната стра-
на. В това отношение съ-
ществува интересна 
практика във Великобрита-
ния, която има дълга тради-
ция да приема и граждани на 
съседна Ирландия. В САЩ пък 
има изискване за граждан-
ство, но всеки щат има своя 
собствена академия, със свои 
специфични критерии.  

Затова, обикновено, канди-
датите за полицейско образо-
вание са два типа – българи, 
които са израснали в съот-
ветната страна и владеят 
свободно езика или наши съна-
родници, които планират дъл-
госрочно да емигрират в дру-
га държава и кандидатстват 
и за гражданство. Когато го-
ворим за полицейски академии, 
трудно можем да правим срав-
нения между качеството на 
обучение или пък да говорим за 
рейтинги, класации и т.н. 

Това пома-
га както при ра-
ботата с нарушители, 
така и в попълването на ад-
министративни бумаги, кое-
то трябва да се извършва ре-
дом с полевата работа. Някои 
от изучаваните предмети са: 
Обща теория на правото; Ос-
нови на оперативно-издирва-
телната дейност; Админи-
стративно право и 
административен процес; 
Гражданско право (обща 
част); Гражданско право (ве-
щно, облигационно, семейно); 
Право на ЕС и т.н.

оперативно -тактическа 
подготовка. Работата на по-
лицая изисква той да се нами-
ра винаги в оптимална физи-
ческа форма. Още при 
приемните изпити се прилага 
документ за добро физическо 
и психично здраве, плюс до-
пълнителни изпити, които да 
потвърдят това. Паралелно 
с това се говори и за т.нар. 
тактическа подготовка, коя-
то включва стрелба, анализи 
на реално провеждани опера-
ции и т.н.

долекарска помощ. Всички 
полицаи задължително пре-

Възмож-
ности за  
кариерно развитие

В полицията вече няма гене-
рали, полковници и прочее во-
енни санове. Структурата ú 
обаче продължава да наподо-
бява военната. Обособени са 
5 йерархични нива – служите-
ли; експертен персонал; екс-
пертен персонал с ръководни 
функции, ръководен персонал 
и висш ръководен персонал. 
Изкачването в ранг позволя-
ва заемане на добри позиции и 
в цивилната администрация 
на вътрешното министер-
ство. 

Всъщност много от експер-
тите в МВР са започнали ка-
риерата си като редови поли-
цаи.

Извън държавните служби 
също има възможности за  
реализация. Бивши полицаи 
използват познанията си, за 
да създават или да работят 
в охранителни фирми. Много 
големи компании имат експер-
ти по сигурността, които 
получават по-добри заплати 
от служителите на МВР.
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карнавалът във Вене-
ция е ежегоден фес-
тивал, който тази 
година ще се прове-
де от 31-ви януари 

до 17-ти февруари. През тези 
няколко дни градът се отърс-
ва от зимната сивота и се 
окъпва в цветове. Събитието 
предшества Великите пости и 
ознаменува сбогуването с ме-
сото – Carnevale (карнавал) 
произлиза от латинските 
думи carnem (месо) и vale (сбо-
гом).

Началото
Провежда се за първи път 

през 11-12 век и е представля-
вал ежегоден двумесечен гу-
ляй. През Ренесанса става 
официален празник и продъл-
жава така, докато през 1797 г. 
не е прекратен от французи-
те, които превземат града. 
Възвръща славата си през 
1979 г., след като местната 
власт го възобновява, за да 
подпомогне туризма през най-
студения и мрачен период в 
годината. В наши дни фести-
валът е чудесно извинение да 
сложиш маска и костюм, да 
обикаляш града и да се наслаж-
даваш на музиката на живо, 
която звучи от всеки по-го-
лям площад. Освен това има 
пищни шествия, танци, бало-
ве, пиеси, концерти и изложби, 
достатъчни да задоволят 
всякакъв  вкус.

Карнавалът през 18 век за-
почвал със серия от балове на 
площад Сан Марко, както личи 
от фреските по стените на 
прословутото кафе Куадри. 
Всяка вечер по време на карна-
вала са се пропилявали цели 
състояния от хора от различ-
ни съсловия, носещи костюми 
и маски, повечето от които 
свързани с комедия дел арте и, 
разбира се, с куртизанките.

В миналото
В историята на Венециан-

ския карнавал са вплетени ле-
генди, древни обичаи, истори-
чески събития и религиозни 
ритуали. Според някои дати-
ра от 943 г., но за истинско 
начало се счита 1094 г., защо-
то от тогава има писмени до-

кументи, в които се спомена-
ва. През 1296 г. е обявен за 
официален празник с указ на 
Сената. От 1271 г. има данни 
за производството на маски, 
а на 10 април 1436 г. техните 
майстори били признати за 
отделна търговска гилдия в 
рамките на града. Тогава кар-
навалът получил разрешение-
то на папата. 

През Ренесанса той започ-
вал с бал, след който били 
провеждани многобройни 
тържества, представления, 
улични спектакли и хазартни 
игри из целия град. По този 
начин Венеция си създала име 
на град, отдаден на забавле-
нията, изкушенията и удо-
волствията от живота. 

Венецианците се обличали в 
дълги черни наметки, прикри-
вайки лицата си зад красиви 
маски, от които се виждали 
само очите им. Постепенно 
дрехите ставали все по-пищ-
ни. За забава на публиката се 
организирали боеве между ку-
чета и бикове, след тях на 
площада излизали акробати, 
жонгльори, певци и танцьори, 
а в късната вечер над водата 
се устройвали фойерверки. 
За да може всеки да се почув-
ства свободно, да забрави за 
приличията и съсловните 
предразсъдъци, венецианци-
те измислили маските. 

Традицията изисквала от 
всички участници в карнавала 
- богати и бедни, аристокра-
ти и плебеи, преминаващи и 
местни, да се дегизират в 
пищни костюми, запазвайки 
своята анонимност, а разли-
ка между съсловията се сто-
пявала. В продължение на цял 
месец жителите скривали 
своите истински лица зад 
маски, вършейки едновремен-
но с  това нещата, които 
обикновено вършели в еже-
дневието си.

Какво да облечем
Няма много смисъл в това да 

наблюдаваш карнавала без да 
вземеш участие в него. Хубаво 
е да имате поне маска, за да 
усетите част от чара на пре-

може би не  
знаете, но... след въз-
становяването на кар-
навала в края на 70-те 
години на 20-ти век се 
появили групи от мас-
кирани младежи, които 
замеряли с яйца хората 
без маски. не след дълго 
властите се справили с 
агресивното поведение 
и се поставило началото 
на карнавала такъв, ка-
къвто го познаваме днес.

живяването. Още повече, че 
магазините за маски и костю-
ми са повече от месарниците 
и бакалиите. Ето няколко мес-
та, на които ще може да се 
сдобиете с нещо оригинално и 
спецално, а не с атрибути ази-
атски внос. Ca’ Macanà, 
Tragicomica и Papier Maché са 
занятчии, които произвеж-
дат впечатляващи модели, но 
старите венецианци ценят 
най-вече простите неща, а 
именно – прочутата маска, ко-
ято се нарича „баута”. Напра-
вена е от бяло платно. Поняко-
га нейният нос е с пародийни 
гигантски размери. На главата 
се поставя триъгълна или 
кръгла шапка. Плътна роба об-
гръща тялото така, че дори 
полът на маскирания трудно 
може да се познае.

Цената на маските зависи не 
само от външния им вид, но и 
от материала, от който са на-
правени. От глина и гипс са 
доста евтини – по десетина 
евро. Маските от папие-маше 
са доста по-скъпи, но и по-леки 
и удобни за носене продължи-
телно време. Истинските мас-
ки обаче са изработени от 
кожа и други естествени ма-
териали. Те са меки и тънки, за 
да прилягат към лицето и да не 
пречат на притежателя си да 
целува. Тези маски са произве-
дения на изкуството и се оце-
няват на над 10 000 евро (не 
всички, разбира се). Те се изра-
ботват в специални работил-
ници. Костюм на шута Колом-
бино, който се смята за символ 
на фиестата, е над  5000 евро, 
защото за ушиването му са 
нужни 15 метра плат. 
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Обемните пелерини, с които венецианците се 
увиват, за да се предпазят от студените зим-
ни ветрове и също се използват в маскарада, се 
наричат tabarro. Ако държите на детайла, може 
да се снабдите и с исторически костюми – от 
съвсем обикновени и изчистени,  до сложни и 

ресни събития, почти няма какво да се прави. 
Ако търсите нещо по-вълнуващо, резервирай-
те престой през почивните дни, и по-конкрет-
но – последните събота и неделя на фестивала. 

Има много сайтове, които предлагат предва-
рително закупуване на пропуски за различните 
събития от карнавала в тазгодишното изда-
ние: от Il Ballo del Doge (от 800 евро на човек) до 
Murder and Mysteries Tour, което започва от 
скромните 23 евро. 

Откъде може да гледате карнавала
Пресечната точка на всички събития е площа-

дът Сан Марко, където ще откриете и най-нео-
бичайните костюми, с които хората се надяват 
да победят в състезанието за най-добър кос-
тюм. Освен това, на всяко по-живописно място, 
а такива във Венеция не липсват, ще намерите 
позиращи одалиски (наложници в харем).

Тази година организаторите се опитват да 
се справят със струпването на хора само на 
едно място, като провеждат интересни съби-
тия и другаде, на Арсенал, например (комплекс 
от бивши корабостроителници с малко пло-
щадче по средата). Този ход е малко спорен, но 
при всички случаи гарантира впечатляващи де-
кори за зрелищните събития, които обещават 
да подготвят.

може би не  
знаете, но... друг гвоздей на програма-
та е шествието на девойки в среднове-
ковни костюми, наречено „Празникът на 
Мариите”. той също е традиционен, ос-
танал от времето, когато са избирани 
седемте най-хубави момичета за женене, 
които после се включват в церемонията 
по закриването. обичаят е от 948 г., ко-
гато дожът Пиетро Кандиано III спасил 
от пиратите 12 отвлечени невести.

може би не  
знаете, но... във венеция се провежда 
церемония, която в миналото се е наричала 
„турският полет”. тя датира от преди пет 
века, когато млад турски акробат със само-
делно изработени крила и двойно въже из-
минал разстоянието от кораба си на прис-
танище сан Марко до самата катедрала.

богато украсени. Конкретно ателие пък прода-
ва копия на исторически костюми, направени 
от обитателките на венецианския женски  
затвор. И цялата  тази екзотика преди още да 
сте стигнали до самия карнавал.

Къде да отседнем
Намирането на квартира на разумна цена 

през този период си е истинско изпитание. 
Общо взето, трябва да запазите стая отсега 
за следващата година. Ако все пак трябва да 
наемете нещо в последния момент, вариант са 
съседни градчета, като  Местре например, не 
предлага същата романтика като Венеция, но 
цените там са по-ниски и транспортните 
връзки с историческия град са много добри,  
което го прави една приемлива алтернатива.

Кога да го посетим
Ако се озовете във Венеция в средата на пър-

вата седмица, сигурно ще се запитате какво 
толкова му е впечатляващото на този карна-
вал. Освен ледена пързалка и няколко безинте-

И още...
Ако цялата тази суматоха и врява ви дойдат в 

повече, в областта се предлагат разнообразни 
дейности, сред които великолепно шествие на 
лодки в Тревизо през последния уикенд на карнава-
ла, както и карнавалът във Верона, който, според 
местните, превъзхожда този във Венеция, защо-
то се провежда без прекъсване от 1531 година. От 
петъка преди Сирни Заговезни голям дебел „крал” 
обикаля улиците с кнедли, набучени на скиптър, 
начело на шествие от маскирани граждани. 

Не знам за вас, но за мен комерсиалният  и ар-
тистичен  дух на празника го правят труден 
за описване и вероятно на хартия не звучи 
толкова впечатляващо, колкото ако се при-
съства лично. И преди, и сега, в основата му 
стои разпуснатост на нравите и нежелание да 
се спазват определени общоприети норми, но 
ако това не ви притеснява, карнавалът има 
всички предпоставки да бъде едно незабрави-
мо преживяване. Ако можете да си го позволи-
те, разбира се.





образованието ви-
наги е било цен-
ност за бълга-
ринa. Това не е 
просто клише, 

нито политическа деклара-
ция. През вековете, в които 
отсъства българска държав-
ност, нашите предци продъл-
жават да се самоорганизи-
рат и да изучават своите 
деца. Ще се опитаме да  
погледнем назад във времето 
и да поговорим за начинa, по 
който децата са получавали 
образование.

бъЛГарските УчиЛища 
от 15-ти до 19-ти веК

Началото – килийните 
училища

Съществува една роман-
тична представа за килийни-
те училища: Някъде, във вко-
пана селска черква, скришно 
от погледа на турците, све-
щеник учи децата на четмо и 
писмо. Но... истината за килий-
ните училища е малко по-раз-
лична. Първоначално те въз-
никват при църкви, манастири 
или техните метоси. В тях 
обаче не се изучават предме-
ти като история, география, 
биология, математика, нито 

дори български език. Тук въз-
никва следният въпрос: на ка-
къв език тогава се е препода-
вало?

Отговорът е – църковно-
славянски или гръцки. В Север-
на България, където българ-
ските свещеници са били 
мнозинство, е преобладавал 
църковно-славянският език, 
но в Тракия, Македония и Со-
фийско основната част от 
обучението е била на гръцки. В 
онези години не съществува 
отделна българска църква, а 
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само Цариградската патриаршия, която сти-
мулира гърцизирането на всички православни в 
Османската империя.

Има три основни „учебника“, които са използ-
вани от килийните училища. Това са църковно-
служебните книги  „Часослов“, „Апостол“ и 
„Псалтир“. Децата са учили църковно пеене и 
четене по тях.

Защо килийните училища всъщност 
не са лоши

След написаното дотук, човек лесно може да 
заключи, че килийните училища не са помогна-
ли с нищо на нашия народ. Нещата не са толко-
ва прости. Макар да прокарват гръцко влияние 
и да не преподават 
нищо различно от 
вероучение, в килий-
ните училища се за-
пазват десетки 
средновековни бъл-
гарски ръкописи. 
Знанието на гръцки 
език позволява на 
много хора да ста-
нат влиятелни тър-
говци и занаятчии, 
без задължително 
да загубват българ-
ската си идентич-
ност.

На тяхна база, през 
17-ти и 18-ти век се 
появяват и частни 
килийни училища, из-
държани от местно-
то население, къде-
то – освен 
църковните книги – 
започват да се че-
тат и български та-
кива. Понякога е 
трудно да разберем 
защо история Сла-
вянобългарска е толкова важна книга за нашия 
народ. Да, това е първият исторически сбор-
ник, но все пак е само една книга. След написва-
нето ú от Паисий Хилендарски, тя започва да 
се разпространява именно чрез килийните 
училища. Будни свещеници карат децата да я 
преписват, с което ги учат едновременно на 
писане, история и –  особено важно - на ново-
български език, на който е написана книгата. 
Този общ език, на който могат да говорят гра-
мотните хора, става основа за възраждането 
на националната ни идентичност. 

Следващата стъпка – взаимните  
училища

Пренасяме се в края на 18-ти и начало на 19-ти 
век. Европа е обхваната от ерата на просвеще-
нието и романтичния национализъм. Този про-
цес не подминава и българските земи. Образо-

ваните вече българи откриват очевидните 
слабости в килийните училища и нямат особе-
но желание да изпращат децата си там. Така се 
създават първите светски училища у нас, къ-
дето се преподава на съвременен български 
език и за пръв път се изучават предмети като 
история, география, математика, философия и 
т.н.

Училищата обаче трябва да се справят с един 
основен проблем – в България буквално има една 
шепа хора, които са достатъчно подготвени, 
за да бъдат истински учители. Затова възрож-
денците започват да използват т.нар. Бел-лан-
кастърски метод за обучение. Той е създаден 
от англичаните, за да изградят работещи учи-

лища в Индия.

Основната идея на 
системата е, че по-на-
предналите ученици 
помагат на своите 
връстници или по-мал-
ки съученици вместо 
учителя. Това позволя-
ва на един учител да 
работи с много деца – 
понякога над сто в 
клас. Първото такова 
училище е открито в 
Габрово – Априловска-
та гимназия, която съ-
ществува и до днес, 
макар отдавна да не 
ползва взаимния ме-
тод.

Защо това е  
важно

Създаването на съ-
временна образова-
телна система след 
Освобождението ста-
ва възможно благода-
рение на това, че има-
ме достатъчно 

подготвени учители, произлезли от тези ста-
ри училища. Колкото и да са ни братя руснаци-
те или сърбите... едва ли историята ни щеше 
да се развие по-добре, ако бяхме започнали да 
внасяме кадри от там.

Въобще, може да се каже, че българската дър-
жавност и независимост след Освобождение-
то се дължат на факта, че през Възраждането 
у нас вече е изграден образован и сравнително 
заможен елит, който да поеме управлението 
на страната. Неслучайно България приема бел-
гийската конституция за модел на своята, а 
не създава абсолютна монархия, в каквато е 
живяла дотогава в Османската империя и има 
дори в освободителката ни – Русия.



ice cream



Oпишете себе си с няколко думи.
монти: Наkратко, много 

щастлив човек. На по-дълго, и 
аз като всички хора на земята 
плача, смея се, тъгувам, вяр-
вам, бивам лъган и понякога 
лъжа, обичам, целувам, слушам, 
гледам, дишам и винаги си каз-
вам че това кратко време на-
речено живот, предпочитам 
да го прекарам, бидейки щаст-
лив.

елена: Може би малко стран-
на на моменти. Наивна, но при 
всички случаи, добра личност. 

Защо Ice cream? Как избрахте 
това име?

м: Предполагам, защото не 
ни е хрумнало нищо друго. Ни-
кога не сме мислили, че ще 
стигнем дотук. Искали сме, но 
не сме и предполагали колко 
високо можем да се изкачим по 
тази стълба. Така че  в начало-
то беше просто име, защото 
ни е трябвало такова, а след 
това вече беше късно да го 
сменяме. Така че това е името 
ни - Ice Cream.

Как започнахте да се занимавате 
с музика?

м: Според мен има два начи-
на да започнеш да се занима-
ваш с музика. Единият е ако 
родителите ти са фанатици 
на тема "моето дете ще ста-
не Майкъл Джексън или Васко 
Василев". Другият е, когато 
детето само слуша, търси, 
усеща и открива музиката, 
като това което иска да пра-
ви, му носи удоволствие. Аз 
съм от втория вид и чрез му-
зиката съм  открил и съхра-
нил ума и духа си през доста 
киселото детство, което 
имах.

е: Неусетно. Просто, както 
Монти каза: " Усеща се! Музи-
ката ти идва отвътре". 

Кои са любимите ви 
изпълнители?

м: Много са! Няма да стиг-
нат страниците да ги изброя-
вам. Най-важните в България 
- Лили Иванова, всички народ-
ни певици, PIF. В нашия бранш 
харесвам "ума" на Явката и Ке-
ранов, ритъма на FO, настрое-
нието на Дим4о и много други, 
наистина. Извън България 
много са ми повлияли Boyz II 
Man, Michael Jackson, Guns 'n 
Roses, 2 pac, Onyx и много, мно-
го други.

е: Обичам тези, от които 
мога да се уча - Jessie J, Rihanna, 
Beyonce, Delilah и други.  Но и 
от мъжките гласове мога да 
се похваля с любими: Seal, 
James Artur и т.н.

Като списание за образование не 
можем да не ви попитаме какво 
сте завършили?

м: Освен основно, разбира 
се, в едно от най-готините 
училища в България - II СОУ Ни-
кола Вапцаров - Монтана, съм 
завършил спортно училище. 
Или по скоро то завърши мен. 
След това животът ми се раз-
ви така, че не успях да уча по-
вече от учители, а от самия 
него.

е: Връзки с обществеността 
- бакалавър и магистър Бранд 
мениджмънт. Все в рекламата 
и медиите ме влекат :).

Кое ви харесваше най-много в 
образованието и кое ви 
дразнеше?

е:  Имало е  моменти, в кои-
то университета ти се стру-
ва безполезен и, че "на нищо не 
те учат". Но всъщност с прак-
тиката един ден разбираш, 
колко много неща от научени-
те използваш в работния про-
цес. 

За финал, какво ще пожелаете на 
читателите на сп. „Образование и 
специализация в чужбина“?

м: На първо място да четат, 
да търсят, да мислят и да се 
образоват постоянно с нови 
неща и нови полета за разми-
съл. Когато имат деца, да се 
погрижат и те да научат 
всичко, което могат, като им 
споделят своите знания. Ние 
сме отговорни за децата си и 
за тяхното възпитание! Раз-
бира се, да са живи и здрави, да 
имат много успехи и да слу-
шат много българска музика! 
Ние, българските изпълните-
ли, сме признателни за това, 
че го правят.

е: Да не надценяват себе си! 
Всяко ново научено нещо е бо-
гатство за бъдещето им!
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оскари 2015 наближават, а медиите 
не спират да обявяват своите за-
лози за победителите. След като 
вече бяха раздадени наградите 
„Златен глобус“ и SAG и техните 

победители са ясни, прогнозите за Оскарите 
стават все по-твърди и с все по-ясни индика-
ции за предполагаеми победители. Разбира се, 
както всяка година и сега не липсват критики 
към избора на Академията, но за пръв път тези 
критики получават своя отговор от председа-
теля на Академията Шерил Айзъкс. Но нека 
първо направим обзор за лентите и актьорите 
с най-големи шансове за победа. Патриша Ар-
кет най-сетне получи първата си номинация за 
поддържаща женска роля и то в конкуренция с 
Ема Стоун и Мерил Стрийп. 

В ролята си във филма „Юношество“ тя е са-
мотна майка, която преминава през серия от 
разрушителни връзки. Към момента благодаре-
ние на това си превъплъщение тя има един 
„Златен глобус", една Награда на критиците и 
една SAG награда. Джулиан Мур е следващата 
актриса, на чиято страна са шансовете. Тя 
вече има 5 номинации за Оскар зад гърба си, но 

дали лентата „Все още Алис“ ще ú донесе най-
сетне златната статуетка? С ролята си на 
пациент с Алцхаймер червенокосата актриса 
вече грабна „Златен глобус", Награда на крити-
ката и SAG награда. Категориите за мъже са 
също много оспорвани. 

Кой ще получи отличието за най-добър? Май-
къл Кийтън или Еди Редмейн, който игра роля-
та на Стивън Хокинг? И двамата имат „Зла-
тен глобус“ в различни жанрове, Кийтън взе 
Награда на критиката за ролята си в „Бърд-
мен“, а Редмейн се прибра вкъщи със SAG награ-
да за „Теорията на всичко“. Еди Редмейн ще на-
прави удар, ако спечели Оскар с първата си 
номинация, а от друга страна Кийтън в момен-
та прави едно голяма завръщане на екрана и 
шансовете също са на негова страна. Интри-
гата в тази номинация е голяма именно заради 
тези двама талантливи актьори, остава да 
видим кой ще получи златната статуетка на 
22-ри февруари.

Категориите за „Най-добър режи-
сьор“ и „Най-добър филм“ излъчват поч-
ти еднакви конкуренти в номинации. Най-спря-
ганите ленти за „Юношество“ на Ричард 
Линклейтър и „Бърдмен“ на Алехандро Гонзалес 
Инариту. SAG наградите нямат категория „Най-
добър филм“, а „Най-добър каст“ - тази награда 
отиде при „Бърдмен“, който се отличава с впе-
чатляващ набор от добри актьори, които да 
движат сценария. Качествата на „Юношество“ 
обаче също не са за отричане. Сниман в продъл-
жение на 12 години, филмът е определян за най-
буквалната история за съзряването, който се 

материал на Борис Глушков
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отличава с оригинален сценарий и 
добра актьорска игра. Към момен-
та лентата е окичена със „Златен 
глобус“ и Наградата на критиката 
за най-добра режисура и най-добър 
филм.

Обявяването на номинациите за 
Оскар предизвика и вълна от обвине-
ния за комерсиалност и предвиди-
мост. Такива обвинения обикновено 
се отправят почти всяка година и в 
това няма нищо необичайно. Само че 
през януари директорът на Академия-
та Шерил Айзъкс за първи път отго-
вори публично на тези обвинения и кри-
тики. 

Фактът, че всички номинирани за 
Оскар тази година са бели, а режисьори-
те са само мъже, предизвика вълна от 
критики, а това принуди председател-
ката на Академията да направи изявле-
ние, с което заяви, че номинациите за 
Оскар се стремят да бъдат все по-все-
обхватни, а номинациите зависят най-
вече от филмовата индустрия, която 
отговаря най-пряко за разнообразието, 
което ще бъде предложено за номинира-
не. Шерил Айзъкс е първият черен пред-
седател на Академията и даде това изя-
вление в края на януари, след 
като по същото време се раз-
рази онлайн тренда с хаш-
таг #OscarsSoWhite.

През 2012 г. едно изслед-
ване на „Лос Анджелис 
Таймс“ откри, че 94% от 
членовете на Академията 
са бели, предимно мъже, на 
средна възраст 62. 7000  
члена на Аакдемията със 
сигурност ще затруднят 
входа на разнообрази-
ето, защото едва ли 
голямата част от 
тях скоро ще изля-
зат в пенсия. Пред-

седателят Шерил Айзъкс не пожела 
да коментира дали тя и Академи-
ята се чувстват гузни за номи-
нирането само на бели актьори, 
а просто изрази гордостта си 
от номинираните и отбеляза, 
че всички те си заслужават на-
градите. За това си изявление 
тя определено заслужава една 

златна статуетка за диплома-
тичност.

Шерил Айзъкс повдигна завесата 
зад начина на номиниране и крите-
риите, които членовете на Акаде-

мията имат. Тя обясни, че всеки член, 
който дава предложение за номинация, 
всъщност номинира свой колега. На-
пример, само режисьорите могат да 
номинират режисьори и само актьори-
те могат да номинират актьори. Но 
всички без изключение имат право да 
дават предложенията си за „Най-до-
бър филм“.

„Няма ключова фигура или кръг от 
хора, които да сядат на масата и да оп-
ределят номинациите. Процесът е мак-
симално плуралистичен“, казва председа-
телката на Академията. Тя прехвърли 
дипломатично  отговорността за раз-
нообразието върху Холивуд. След като 
отбеляза, че Академията се стреми към 
разнообразие и всеобхватност, тя из-
рази надежди, че индустрията също 
трябва да полага усилия към тези неща, 
за да се избегне тази вълна от критики. 

Но все пак – макар че тазгодишните 
претенденти за Оскар не се отличават 
с разнообразие от раси и полове, те със 

сигурност изпълват критерия за 
разнообразие от идеи, исто-
рии и гледни точки – а той е 
от първостепенна важност 

и определено не бива да от-
стъпва пред моралния въ-
прос дали трябва да има 
разнообразие от раси или 

не сред номинираните пре-
тенденти. От тази гледна 
точка позицията на Академи-
ята е съвсем обоснована, а 
критиките са несъстоятел-
ни. Ако искате да гледате 

Оскари 2015 на живо, 
то трябва да се 
приготвите за 
една дълга нощ на 
22-ри февруари.



Стотици студенти, препо-
даватели, учени и граждани 
се събраха на протест само 
час след като депутатите в 
парламента приеха скандал-
ния закон за образованието, 
предават македонски медии. 
С този закон Македония на-
истина записа името си в ис-
торията, защото стана пър-
вата страна, която обвързва 
висшето образование с член-
ството в ОИСР.

До момента не е ясно коя е 
причината, която подтикна 
Министерството на образо-
ванието да прокара тази ре-
форма. Според хората от 
системата на просветата в 
Македония, обаче, този закон 
е знак за едно - „че македон-
ското висше реформирано 
образование е починало".

Интелектуалците на Маке-
дония написаха некролог, на 
който пише: С дълбока скръб 
съобщаваме на цялата маке-
донска общественост, че 
след дълго и тежко боледу-
ване на 14 януари 2015 година 
почина висшето македонско 
реформирано образование 
(1949-2015)... Предвидено е 
погребението да го извърши 
председателят на парламен-
та Трайко Веляноски, а про-
щална реч пред останките 
на загиналия ще произнесе 
президентът на Македония 
Георге Иванов".

„Некрологът" е подписан 
от македонските студенти 
и преподаватели. Стотици 
са на мнение, че освен огра-
ниченията пред ученето в 
чужбина, с този закон ще се 
отнеме автономията на уни-
верситетите. Правител-
ството на Македония цели с 
този закон да въведе изис-
кване за легализирането на 
дипломите за  
висше образование от някои 
страни, само при условие, че 
студентите минават през 
държавен изпит, след като 
се завърнат у дома.

евроПрограмата за 
наука и образование 
ще увелиЧAва 
инвестициите в 
изследвания

При изпълнението на новата 
оперативна програма  
„Наука и образование за инте-
лигентен растеж" 2014-2020 г. 
трябва да бъдат изпълнени 
няколко европейски цели, свър-
зани с инвестициите в научни 
изследвания, броя на отпада-
щите ученици и на висшисти-
те. Това съобщи днес при пред-
ставянето на програмата 
заместник-министърът на об-
разованието и науката проф. 
Николай Денков, предаде БТА.

Проф. Денков обясни, че за 
първото направление на про-
грамата „Научни изследвания и 
технологично развитие" са 
предвидени 560 млн. лева за це-
лия програмен период, а за на-
правлението „Образование и 
учене през целия живот" - 504,6 
млн. лева. Третото направление 
е „Образователна среда за ак-
тивно социално приобщаване" и 
за него до  
2020 г. са предвидени 252 млн. 
лева. По програмата има и 54,7 
млн. лева за техническа помощ.

При изпълнението на опера-
тивната програма има няколко 
европейски цели, с които Бъл-
гария трябва да се съобразя-
ва. На европейско ниво до 2020 
г. трябва да се отделят сред-
но по 3% от БВП за  

наука и научни изследвания, а 
за България тази цел е за 1,5% 
от БВП, като половината 
средства да са от бюджета, а 
другата половина - от частни 
инвеститори. За 2013 г. у нас 
само 0,64% от БВП са били от-
деляни за научно-изследова-
телска дейност, посочи за-
местник-министърът на 
образованието. 

Другата цел в програмата е 
свързана с намаляването на 
броя на учениците, напускащи 
преждевременно училище. На 
европейско ниво до 2020 г. 
тези ученици трябва да са 10%, 
а за България – 11%. Денков от-
беляза, че сега у нас 12,5% от 
учениците отпадат от сис-
темата, но заради влошава-
щата се демографска ситуа-
ция трябва да положим 
изключителни усилия, за да 
бъде достигната целта от 11% 
на отпадащите ученици.

Третата цел по програмата е 
за висшистите и според нея до 
2020 г. процентът на завърши-
лите висше образование в ЕС, 
между 30 и 34 години, трябва 
да се увеличи до 40 на сто, а за 
България - до 36 на сто. „Сега 
висшето ни образование е ши-
роко отворено за достъп. Има 
проблеми с качеството, връз-
ката с икономиката, както и с 
реализацията на студентите", 
заяви Денков.

студентски Протести в 
съседна македония
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деПутат Предлага създаването 
на „обединени" уЧилища 
По немски модел
„Проектозаконът за предучилищното и учи-

лищното образование, внесен в парламента от 
ПП ГЕРБ, открива нови възможности пред уче-
ниците от малките населени места и особено 
пред тези, чиито семейства са в затруднено 
финансово положение." Това увери народният 

представител от 
ГЕРБ Красимира 
Анастасова при 
срещата си със 
Светла Стойкова, 
директор на СОУ 
„Св. Св. Кирил и Ме-
тодий" в Синдел. 
Варненският де-
путат представи 
предложението за 
създаване на „обе-
динено" училище, 
което ще позволи 
на учениците от 

малки населени места да завършват първи 
гимназиален етап в родното си място. 

„Тези училища могат да осигуряват и про-
фесионална подготовка, което ще даде въз-
можност на децата да получат квалифика-
ция", допълни Анастасова. По думите ú, за да 
се преобразуват заварените към влизане в 
сила на закона общински основни училища, ще 
е необходимо решение на Общинския съвет. 
„Проектозаконът предвижда по модела на 
германската дуална система професионал-
ните училища да предоставят обучение чрез 
работа във втори гимназиален етап - ХI и XII 
клас. 

Целта е чрез по-тясно сътрудничество 
между професионалните гимназии и бизнеса, 
обучението на учениците да бъде практичес-
ки ориентирано, така че да им осигурява реа-
лизация по придобитата професия в съот-
ветното предприятие - партньор на 
училището", обясни Анастасова.

Заедно с нея Светла Стойкова обсъди 
структурата на учебното заведение, което е 
единственото средно училище в община 
Аврен и залага на развитието на професио-
налните паралелки. „В момента имаме профе-
сионална паралелка по готварство, но през 
следващата година се надяваме да възстано-
вим паралелката по хлебарство и сладкар-
ство", обясни директорът на СОУ „Св. Св. Ки-
рил и Методий".

 

великобритания Прогнозира По 600 000 
Чуждестранни студенти годишно

М и н и с т ъ р к а т а 
на вътрешните 
работи на Велико-
британия Тереза 
Мей предупреди, че 
между 2020 и 2030 
г. в страната ще 
пристигат по 600 
000 чуждестранни 
студенти годиш-
но, пише в. „Дейли 
телеграф", цити-
ран от БТА във 
вторник.

Мей прогнозира това число в изказване, в ко-
ето защити плановете си да връща обратно 
дипломирани студенти от държави извън ЕС, 
когато завършат следването си. Изявление-
то на британската вътрешна министърка 
дойде след като изтъкнати представители 
на бизнес средите оспориха плановете на пра-
вителството да принуждава дипломираните 
в страната студенти да я напускат след края 
на следването си, за да кандидатстват за нов 
тип виза.

Тереза Мей настоя, че промените в имигра-
ционната система ще продължат да гаранти-
рат, че най-добрите студенти ще бъдат при-
емани във Великобритания. Тя заяви, че новите 
правила са необходими, защото проучванията 
са показали, че всяка година десетки хиляди 
студенти остават в страната след като са 
завършили курса си на обучение.

Инициативата на Мей, която цели да привле-
че гласовете на десните избиратели, бе раз-
критикувана от лейбъристите, които изтък-
наха, че чуждестранните студенти донасят 
„милиарди лири инвестиции" във Великобри-
тания, отбелязва „Дейли телеграф". Скок до 
600 000 студенти годишно би било значител-
но увеличаване в сравнение със сегашните 
числа. За учебната 2011-2012 г. чуждестранни-
те студенти са били 311 800, а в предишната 
учебна година са били 307 205 сочат официал-
ни данни.

Тереза Мей, която е смятана за потенциален 
бъдещ лидер на Консервативната партия зая-
ви, че правителството не поставя ограниче-
ния на броя на хората, които идват да след-
ват във Великобритания, и отбеляза, че 
кандидатите за студентска виза са се увели-
чили с 2 процента през учебната 2013-2014 г.



развитие на висшето об-
разoвaние. „В момента дър-
жавният план-прием в 51 уни-
верситета в страната 
ежегодно е 70 хил. души", посо-
чи проф. Станков, който е и 
депутат от групата на АБВ.

Според него максималният 
брой висшисти, който държа-
вата трябва да заявява, не 
бива да бъде повече от 35-40 
хиляди. Другият вариант спо-
ред професора по животно-
въдство е да отпадне конкурс-
ното начало при приема в 
университетите. Всеки жела-
ещ кандидат за студент тряб-
ва да може да следва висше, 
както е в повечето европейски 
страни, а да завършват само 
най-подготвените. След окон-
чателното приемане на стра-
тегията за развитие на ви-
сшите училища това 
предложение можело да бъде 
конкретизирано с поправка в 
самия Закон за висшето обра-
зование.

в софия заПоЧна 
изграждането на 
образователен 
комПлекс за 35 млн. лв.

Частен инвеститор ще 
изгради огромен образова-
телен комплекс на стойност 

почти 35 млн. лв. в София. Про-
ектът е интересен и защото 
това е най-голямата досега 
инвестиция, финансирана от 
общинския фонд на София, 
който управлява евросред-
ства по инициатива JESSICA. 
Той ще е на столичния бул. 
„Никола Вапцаров" и изгражда-
нето му започна официално в 
понеделник. Финансирането е 
поделено между фонда и соб-
ственика на проекта „Образо-
вателно-спортен комплекс 
Лозенец". 

Новият образователен ком-
плекс ще има 87 класни стаи, 
медицински кабинети, библио-
теки, стаи за почивка, за игра, 
столова и кухня, няколко зали 

ланата дестинация. Традици-
онно най-желаните универси-
тети са Оксфорд и Кеймбридж, 
„Но ние съветваме студенти-
те да не избират задължител-
но по ранглиста, а по-скоро по 
това дали предоставят прак-
тики със световно известни 
компании, което ще даде въз-
можност за по-добро намиране 
на работа след завършване", 
разкрива Светлин Данев, коор-
динатор на проект „Световно 
образование".

Западноевропейските дър-
жави и Съединените щати са 
най-предпочитани и вече ут-
върдени дестинации за обуче-
ние на български студенти. 
Има единични случаи обаче и на 
българи, които обръщат по-
глед към другия край на света. 
Някои младежи се насочват към 
университети в Сингапур, Ки-
тай, Индонезия и Дубай.

ректорът на 
tракийския 
университет Предлага 
Приемът на студенти 
да бъде намален 
наПоловина

Ако искаме да имаме добре 
подготвени за  конкурентна 
среда висшисти, държавната 
поръчка за студенти трябва 
да бъде намалена наполовина. 
Това е предложил ректорът 
на Тракийския университет в 
приетата на първо четене в 
парламента стратегия за 

над 4500 български 
кандидат-студенти 
заминават да уЧат в 
Чужбина тази година

Над 4500 български канди-
дат-студенти и тази година 
ще заминат на обучение в чуж-
бина. Най-предпочитани са Ве-
ликобритания, Холандия, Фран-
ция и Германия, съобщи ТВ7. По 
данни на националната ста-
тистика зад граница учат бли-
зо 30 000 български студенти. 
Причините са известни: те оч-
акват по-добра професионална 
реализация и по-висок стан-
дарт на живот.

Великобритания е най-при-
влекателната държава за обу-
чение на английски език. Въпре-
ки високите такси, които 
стигат до 9 хиляди британски 
лири, годишно там заминават 
да учат около 1600-1700 наши 
студенти. Почти всички зами-
наващи се възползват от заем, 
който отпуска съответната 
държава. Много по-евтино е в 
Холандия, където годишната 
такса е близо 2 хиляди евро. В 
някои от държавите образова-
нието е безплатно, но пък из-
дръжката е по-скъпа.

Според консултантите по 
образование в чужбина тази 
година най-голям интерес има 
към бизнес науките и икономи-
ката. А след като вече няма 
проблем със студентските 
кредити за българите в  
Англия, това отново е най-же-
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за спортни игри, басейн, открити спортни 
игрища. Разгъната застроена площ е над 24 
хил. кв.м, в които ще има и зала за сценични 
изкуства, както и място за провеждане на 
събития. Една част от сградите вече са го-
тови и обновени, други тепърва ще се из-
граждат.

Проектът е към частното училище „Св. 
Георги", като записаните там и в детската 
градина към него ученици ще използват но-
вия комплекс за учебната си програма. От 
компанията инвеститор обясниха, че той 
ще е отворен и за външни посетители, ко-
гато няма учебни занятия. 

ПриклюЧи международният 
студентски филмов 
фестивал „new wAve”

Международният студентски филмов 
фестивал „NEW WAVE” се организира за 
втора поредна година от департамент 
„Кино, реклама и шоубизнес“ на Нов българ-
ски университет. В селекцията влязоха 58 
филма от общо 12 страни, основно от ра-

йона на Балка-
ните и Черно-
м о р и е т о . 
Орг а н из а т о р 
на кинофести-
вала е Нов бъл-
гарски универ-
ситет, а 
прожекциите в 
кино „Одеон“ 
бяха безплат-
ни. Проф. Хри-
стов предста-
ви членовете 
на журито - 

Вярна Анкова, Генерален директор на БНТ, 
режисьорът Стефан Командарев, анима-
торът Весела Данчева, актьорът Асен 
Блатечки и председателят на комисията 
проф. Боян Биолчев. „Когато ние бяхме 
студенти, се състезавахме по фестивали 
с колеги, които сега печелят Оскари“, ам-
бицира младите кинаджии Биолчев.

Проф. Боян Биолчев – председател на жу-
рито, сподели: „Те нямат представа какво 
е нискобюджетно кино, защото киното им 
е слабо нискобюджетно. Високобюджетно 
знаят други хора. Така че други трябва да 
се замислят кой трябва да прави нискобю-
джетно кино или дали осигуряване на до-
бър бюджет за младите хора не е истин-
ската инвестиция в процеса на киното”.
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най-странните  
Университети на баЛканите

Пан-европейски универ-
ситет „Апейрон“ (Босна 
и Херцеговина)

Колко пан-европейски може 
да бъде един университет в 
Баня Лука е трудно да се преце-
ни. Интернет страницата на 
университета обаче ни „убива" 
с директния въпрос: „How 
strong are you to win yourself?“ 
Буквално: „Колко силни сте, за 
да спечелите себе си?“ Мисля 
да обвиним ранна версия на 
Google translate.

Университет „Крис-
тал“ (Албания)

В София има такава градинка, 
но да приемем, че името става 
и за университет. Мотото на 
университета също е в тон с 
името – „Изкристализирайте 
бъдещето си“. В кой град се на-
мира това висше училище? Ами, 
трудно е да се каже... На тре-
тия километър край магистра-
лата Тирана-Драч.

Университет „UFO” 
(Албания)

Оставаме в Албания за близ-
ка среща от третия вид или 
каквото там се води срещата 
с извънземни. Всъщност съ-
кращението идва от латин-

ското „Universitas Fabrefacta Optime“ – или буквално „Универси-
тет, който кове добро“. Кратко разглеждане на английската 
версия на сайта отхвърля всякакви съмнения за използването 
на Google translate. Авторът ú видимо е Христо Стоичков. 

Международен университет в Струга (Македония)
Братята македонци винаги са имали слабост към преувеличава-

нето. Ректорът на това висше училище го определя като ключо-
во за град Струга, Република Македония и дори целият Балкански 
полуостров. Университетът е избрал да нарече себе си междуна-
роден заради „големият интерес на студенти от Африка и Азия 
към програмите му“. 

Университет „Мегатренд“ (Сърбия)
Мега-креативно и също толкова мега-подходящо име за висше 

учебно заведение. Казано с известна доза ирония, разбира се.  
Белградският ВУЗ всъщност е един от най-големите частни уни-
верситети в Сърбия, но това не означава, че репутацията му е до-
бра. Фактът, че Муамар Кадафи е почетен доктор в него, не помага 
особено. 

Университет в Долна Горица (Черна Гора)
Най-накрая едно висше училище с нормално име. При други обсто-

ятелства не би попаднал в този списък, но твърдението му, че в 
близките години ще се превърне в „Черногорският Оксфорд“ накло-
ни везните. Амбициите не са лошо нещо, така че им пожелаваме ус-
пех. 

Кралски илирийски университет (Косово)
Стигнахме и до черешката на тортата. Мистериозното Крал-

ство Илирия всъщност е обикновената Република Косово. Универ-
ситетът е „кралски“, защото е създаден под патронажа на албан-
ският крал. Дребната подробност, че Албания е република, създава 
малки проблеми пред това твърдение. Да кажем, че е създадено под 
патронажа на човек, който претендира, че е крал на Албания. 

родният ни Балкански полуостров със сигурност е изстрадал регион. След дълги години 
социализъм и войни, едва сега, макар и бавно, държавите от региона започват да придоби-
ват истински европейски облик. Относителната стабилност от последното десетиле-
тие развърза ръцете на частната инициатива и започна масово създаване на нови бизне-
си. Този процес не подмина и образованието – в региона се появиха десетки частни висши 

учебни заведения. Това, разбира се, се случи и в България, но уверявам ви, ще останете шокирани, 
ако разберете какви университети са създадени и продължават да се създават в някои от съсед-
ните ни страни.

материал на Йордан Карапенчев





At European University, you don’t just 
learn from entrepreneurs, you become one!

Emilija Petrova
Managing Director, 
Trade Resource GmbH
Alumna 2002 

Supareak Charlie Chomchan

Managing Director,
Pacific Rim Rich Group Co., Ltd.
Alumnus 2003

Peter von Fortsner
Managing Director, 
Häusler Automobiles
Alumnus 2010

Roxana Flores
Founder, 
BeCaridad
Alumna 2011 

Business school is where you build good habits, learn the 
theory, pick up practical skills and obtain the knowledge 
necessary to put your ideas into action. You need a business 

school that will help you develop both as a businessperson 
and as an entrepreneur. At European University, we make 
a difference in students’ lives and propel them to success. 

Viktor Göhlin
Founder, 
Nokadi 
Alumnus 2006

Bart van Straten
General Manager, 
Van Straten Medical
Alumnus 1996

YOU!

PEOPLE HAVE IDEAS. 
ENTREPRENEURS MAKE THEM HAPPEN.
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